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موانع داخلی بر سر راه صادرات 
فولاد مبارکه اصفهان

معاون فروش و بازاریابی ش��رکت فولاد مبارکه اصفهان 
گفت: فولاد مبارکه اصفهان با داش��تن سهم ۷۰ درصدی 
از بازار، بزرگ ترین ش��رکت در زنجی��ره تولید محصولات 
تخت کشور اس��ت. در گروه فولاد مبارکه اصفهان شرکت 
فولاد هرم��زگان به عنوان تولیدکننده تختال و 3ش��رکت 
ورق خودرو چهار محال و بختیاری، تاراز و امیرکبیر کاشان 

به عنوان شرکت های پوشش دهی گالوانیزه... 4

 ضرورت دستیابی
 به »انقلاب معدنی« 

نای��ب رئیس کمیس��یون مع��ادن و صنای��ع معدنی اتاق 
بازرگان��ی ایران ضمن تاکید بر اینکه از ظرفیت های بس��یار 
خوب و بزرگی که در حوزه معادن کش��ور وجود دارد، غفلت 
ش��ده است، خواس��تار تغییر نگاه حاکمیت به معادن جهت 
دس��تیابی به جهش تولید و انقلاب معدنی شد.سجاد غرقی، 
اظه��ار ک��رد: همان طور ک��ه در هفدهمین نشس��ت هیات 
2نمایندگان اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی تهران...
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 طرح فولادی مجلس
 در بوته نقد
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فرسودگی 
تجهیزات معدن 

زیان  آور است

 حمایت یا دخالت
 در زنجیره فولاد

مدیرعام��ل ش��رکت چادرملو با بی��ان اینکه 
س��ازمان حفاظ��ت محیط زیس��ت راه��کاری 
برای رفع مش��کل با معادن ارائ��ه دهد، گفت: 
هیچ گونه منافاتی میان حفظ محیط زیس��ت و 
برداش��ت معادن وجود ندارد و محیط زیست به 
جای مخالفت قطعی بهتر اس��ت راه حلی برای 
مش��کلات موجود در نظر بگیرد. ناصر تقی زاده 
اظهار کرد: در کنار برداش��ت از معادن می توان 

اقداماتی را هم برای حفظ محیط زیست...

زنجی��ره ف��ولاد بخ��ش قابل توجه��ی از تولید 
ناخالص ملی کش��ور را به خود اختصاص می دهد؛ 
از این رو تلاش برای توسعه این زنجیره و در عین 
حال، تنظیم بازار آن اهمیت ویژه ای دارد. شاید به 
همین دلیل نیز بهارستان نشین ها به دنبال التهاب 
در این ب��ازار و همچنین موج اعتراضات نس��بت 
ب��ه گرانی ف��ولاد وارد عمل ش��دند و طرحی را با 
عنوان توسعه و تولید پایدار فولاد با رویکرد اصلاح 

سیاست های تنظیم بازار...

 توسعه معدن
 با محیط زیست منافات ندارد

 معدن؛ گنج پنهان
 توسعه اقتصاد

 احمد رضوی نیک
 رئیس انجمن نوردکاران 
فولادی ایران

3

روزنامه
 اقتصادی معدن 

و صنایع معدنی ایران

طرح توس��عه و تولید پایدار ف��ولاد با رویکرد 
اص��لاح سیاس��ت های تنظیم بازار با مش��ورت 
انجمن های تخصصی فعال در این زنجیره، مرکز 
پژوهش های مجلس و اعضای کمیسیون صنایع 

و معادن مجلس تدوین شده است. 
کلی��ات ای��ن ط��رح موردقبول طرفی��ن قرار 
گرفته؛ اما جزئیات آن در دس��ت بررسی بیشتر 

قرار دارد. 
در همین حال، جلس��اتی می��ان نمایندگان 
وزارت صنع��ت، مع��دن و تج��ارت ب��ا اعضای 
کمیس��یون صنای��ع و معادن مجلس ش��ورای 
اس��لامی در حال برگزاری اس��ت تا طرح مورد 

بحث تایید نهایی شود.
انجمن نوردکاران ایران از پیش��نهاددهندگان 
اولیه طرح س��اماندهی بازار فولاد بود و در این 
مس��یر از نمایندگان مجلس ش��ورای اس��لامی 
نیز کمک گرف��ت، چراکه وزارت صنعت، معدن 
و تج��ارت با گذش��ته ۸ ماه از امس��ال فقط از 
واحدهای ذوب و تولیدکنندگان شمش حمایت 

کرده است. 
بر همین اساس نیز از مجلس شورای اسلامی 
و مرکز پژوهش های مجلس درخواس��ت کردیم 
براس��اس آمار و ارقام واقعی تولی��د و صادرات، 

ابهامات موجود در این حوزه را برطرف کند.
ادامه از صفحه 2

سرمقاله یادداشت

تیتر های روز
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ادامه در صفحه اول
 درحال حاض��ر نی��ز امید داری��م با تصویب 
قانون��ی جام��ع در این ح��وزه، زمین��ه رانت 
ح��ذف  ف��ولاد  زنجی��ره  از  واس��طه گری   و 

شود. 
یک��ی از مف��اد این ط��رح ب��ه عرضه ۱۰۰ 
درصد تولیدات زنجی��ره فولاد در بورس کالا 
اختص��اص دارد. دلایل متع��ددی برای طرح 
ای��ن ماده وج��ود دارد. این اقدام زمینه س��ر 
و س��امان بخش��یدن به این زنجیره را فراهم 

می کند.
 در همین ح��ال به تکمیل هرچه بیش��تر 
زنجیره ارزش افزوده منجر می شود. همچنین 
انتظار م��ی رود با اجرایی ش��دن آن، اولویت 
صادرات به محص��ولات نهایی با ارزش افزوده 

بالا اختصاص یابد. 
در واقع صادرات ش��مش فولاد در شرایطی 
که امکان تولید محصول با ارزش افزوده بالاتر 
 در کش��ور وجود دارد، خیانت به منابع کشور 

است.
گفتنی اس��ت با ای��ن روش حدود ۲۵۰۰۰ 
موقعیت ش��غلی جدی��د ایجاد و ص��ادرات با 

ارزش افزوده بالا انجام می شود.
در ای��ن میان، ن��وردکاران به دنب��ال ارزان 
خری��دن ش��مش ف��ولاد نیس��تند؛ بنابراین 
ش��ائبه هایی که در زمینه رشد قاچاق شمش 
با کنترل قیمت ها مطرح می ش��ود، از اساس 

اشتباه است.
 ما به دنبال آن نیس��تیم که شمش فولادی 
را پایین ت��ر از نرخ جهان��ی دریافت کنیم که 
زمینه قاچاق آن در بازار داخلی فراهم ش��ود. 
ما خواس��تار جلوگیری از گران فروش��ی این 
 محصول در مقایس��ه با قیم��ت صادراتی آن 

هستیم. 
به اعتقاد ما در صورت تعیین  نش��دن سقف 
و کف قیمتی برای شمش فولاد دوباره امکان 
سوءاستفاده از شرایط فراهم می شود. اما این 
تعیین س��قف قیمتی به منزله ارزان فروش��ی 

شمش در بازار داخلی نیست. 
در واقع در این طرح مقررشده سقف قیمتی 
ش��مش فولاد با احتساب قیمت فولاد منهای 
هزینه حمل تعیین ش��ود؛ یعنی سقف قیمت 
براب��ر ۹۰ درصد قیمت ف��وب خلیج فارس یا 
۱۰۰ درصد قیمت جهانی شمش، اما از درب 

کارخانه، تعیین شود.
 ب��دون تردید کل زنجیره از این تصمیمات 
منتفع می ش��ود و رانتی ک��ه در این زنجیره 

وجود دارد نیز برچیده خواهد شد. 
س��ال گذش��ته کل تولید ش��مش کش��ور، 
۱۶میلی��ون و ۷۵۰ ه��زار تن گزارش ش��ده 
اس��ت. از این رقم، ۴ میلیون و ۷۵۰ هزار تن 
شمش با قیمت ۱۰ تا ۱۵ دلار پایین تر از نرخ 

سی آی اس ارزان تر صادر شده است. 
براس��اس برآورده��ا، انتظار م��ی رود میزان 
تولید شمش فولاد کش��ور در سال جاری به 

۲۵ میلیون تن افزایش یابد.
 ح��ال م��ا اعتق��اد داریم واحده��ای ذوب 
به اندازه س��ال گذش��ته صادرات را در دستور 
کار خود قرار دهند، اما مازاد آن را در اختیار 
واحدهای پایین دستی قرار دهند تا به تکمیل 

زنجیره ارزش افزوده منجر شود.
 در ادامه تغییرات یا اصلاحاتی در این طرح 
ایجادش��د که انتقادهایی به آنها وارد است و 

حذف آنها ضروری به نظر می رسد. 
در ای��ن اصلاحات مقرر ش��ده بود معافیت 
مالیاتی محصولات نهایی در زنجیره فولاد نیز 

حذف شود. 
اما حذف معافیت مالیاتی محصولات نهایی 
این زنجیره به منزله توقف کامل صادرات این 
محصولات اس��ت، چراکه تف��اوت قیمت بین 
ماده اولی��ه و محصول نهای��ی فقط ۹ درصد 

است. 
حال چنانچ��ه بنا باش��د تولیدکنندگان از 
مالیات ۹ درصد ارزش افزوده معاف نباش��ند و 
۳ درص��د مالیات عملک��رد را پرداخت کنند؛ 
دیگر صادرات این محصولات توجیه اقتصادی 

نخواهد داشت. 
در چنی��ن ش��رایطی، خام فروش��ی رون��ق 
می گی��رد. بنابرای��ن از متولی��ان ام��ر انتظار 
م��ی رود ب��ا اتخ��اذ تصمیم��ات کارشناس��ی 
زمینه س��ودجویی را از این زنجیره برچینند 
و در همین حال بس��تری برای رشد تولید و 

ارزش آفرینی فراهم کنند.

نای��ب رئی��س کمیس��یون معادن و 
صنای��ع معدنی ات��اق بازرگان��ی ایران 
ضم��ن تاکید بر اینک��ه از ظرفیت های 
بس��یار خ��وب و بزرگی ک��ه در حوزه 
معادن کش��ور وجود دارد، غفلت شده 
است، خواستار تغییر نگاه حاکمیت به 

معادن جهت دس��تیابی به جهش تولید و انقلاب 
معدنی شد.

س��جاد غرق��ی، در گفت وگو با ایس��نا، اظهار 
ک��رد: همان ط��ور ک��ه در هفدهمین نشس��ت 
هیات نمایندگان اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و 
کشاورزی تهران نیز به این موضوع پرداخته شد، 
ظرفیت های بزرگی در حوزه معادن کشور مغفول 
مانده و با وجود ذخایر بزرگ معدنی، هنوز ایران 

وارد کلوپ معدن کاران بزرگ دنیا نشده است.
وی اف��زود: ب��ا کس��ر عرصه ه��ای ش��هری و 
سکونتگاهی، زیرساختی و امنیتی-نظامی، بیش 
از ۷۰ درصد مناطق کشور تحت حفاظت سازمان 
محیط زیست و منابع طبیعی و حدود ۱۶ درصد 
تحت نظر س��ازمان انرژی اتمی اس��ت و تنها در 
۵درصد مساحت کشور امکان اکتشاف و استخراج 
م��واد معدنی وجود دارد؛ این در حالی اس��ت که 
نیم��ی از همین ظرفی��ت ۵درصدی نیز به دلیل 
 مسائل فنی یا اقتصادی تعطیل و بلااستفاده مانده 
اس��ت.  این عضو کارگروه تخصصی شورای عالی 
معادن اجازه فعالیت معدن کاران برای اکتش��اف 
و اس��تخراج ذخای��ر ب��زرگ معدنی کش��ور را با 
اتخاذ استانداردها و ضوابط فنی زیست محیطی، 
همچون سایر کش��ورها ضروری دانسته و گفت: 
به طور مثال درحال حاضر در س��بزترین مناطق 
کش��ور گرجس��تان معدن کاران در حال فعالیت 
هس��تند ضمن اینکه برای حف��ظ منابع طبیعی 
نیز راهکارهای لازم اندیش��یده ش��ده است؛ لذا 
بهتر اس��ت که با رعای��ت تمام اس��تانداردهای 
زیس��ت محیطی اجازه فعالیت ب��ه معدنکاران ما 
نیز داده ش��ود تا بت��وان از ظرفی��ت این ذخایر 

بزرگ بهره ب��رد. غرقی ضمن تاکید بر 
اینکه برای دستیابی به جهش تولید و 
انقلاب معدن��ی، نیازمند تغییر نگاه در 
حاکمیت هس��تیم، تصریح کرد: دولت 
به معدنکاران به چش��م خام فروش��ان 
ن��گاه کرده و تنها مع��ادن را به عنوان 
تامین کنن��ده مواد اولیه صنایع پایین دس��تی به 
رسمیت می ش��مارد؛ این د رحالی است که لزوما 
گران ت��ر بودن یک محصول در پایین دس��ت، به 
معن��ی ایجاد ارزش افزوده بیش��تر برای کش��ور 

نیست.
نای��ب رئی��س کمیس��ون مع��ادن و صنای��ع 
معدن��ی ات��اق بازرگان��ی ای��ران با بی��ان اینکه 
ارزش اف��زوده به معن��ی مابه التفاوت س��تانده از 
داده اس��ت، خاطرنش��ان کرد: حال حاضر برخی 
از صنایع پایین دستی معادن مانند صنعت فولاد، 
محص��ولات خود را در ش��رایطی تولید می کنند 
ک��ه مواد معدنی را با دس��تور و دخالت دولت تا 
۵۰درص��د ارزان تر از نرخ جهانی خریداری کرده 
و از یارانه انرژی برخوردارند. در چنین ش��رایطی 
ارزش افزوده ایجاد ش��ده در ای��ن صنایع ارزش 
اقتصادی ندارد و لازم اس��ت با توجه به ش��رایط 
اقتصادی کش��ور و دنیا، اس��تراتژی جدیدی بر 
 مبن��ای ارزش اف��زوده ایجاد ش��ده در هر بخش 

اتخاذ شود.
این عضو کارگ��روه طرح احیا، فعال س��ازی و 
توس��عه معادن کوچک مقیاس یادآور شد: برای 
مثال در حالی که کش��ور استرالیا صاحب ذخایر 
عظیم سنگ آهن بوده و سال گذشته ۸۸۳میلیون 
ت��ن س��نگ آهن اس��تخراج ک��رده اس��ت، تنها 
۵.۵میلیون تن فولاد تولید کرده و ۸۲۷ میلیون 
تن از س��نگ آهن خود را صادر کرده اس��ت. این 
موضوع نش��ان می دهد لزوم بهترین اس��تراتژی، 
ایجاد زنجیره های پایین دستی نیست و لازم است 
 با دقت بیشتری ارزش افزوده واقعی در هر بخش

محاسبه شود.

مدیرعامل ش��رکت چادرملو با بیان اینکه سازمان حفاظت 
محیط زیست راهکاری برای رفع مشکل با معادن ارائه دهد، 
مطرح ک��رد: هیچ گونه منافاتی میان حفظ محیط زیس��ت و 
برداشت معادن وجود ندارد و محیط زیست به جای مخالفت 
قطع��ی بهتر اس��ت راه حلی برای مش��کلات موجود در نظر 

بگیرد.
ناص��ر تقی زاده در گفت وگو ب��ا »بیرونیت« اظهار کرد: در 
کنار برداش��ت از معادن می توان اقداماتی را هم برای حفظ 
محیط زیس��ت انج��ام داد. به این جهت در هی��چ جای دنیا 
تداخل��ی میان ۲ موضوع برداش��ت معادن و محیط زیس��ت 

وجود ندارد.
 او در ادامه با اش��اره به پیش��نهاد اکتشافات در پهنه های 
دارای س��نگ آهن از سوی چادرملو، بیان کرد: درحال حاضر 
در ح��ال مذاکره با وزارت صنعت، معدن و تجارت هس��تیم 
و امیدواری��م پهنه های دارای س��نگ آهن را برای اکتش��اف 

در اختی��ار م��ا بگذارند. تق��ی زاده درباره هم��کاری معدنی 
با افغانس��تان گف��ت: تاکنون ب��رای بهره ب��رداری پهنه های 
دارای س��نگ آهن ای��ران و افغانس��تان ورود نکرده ای��م اما 
برنام��ه ای ویژه ب��رای همکاری با معادن افغانس��تان در نظر 
 گرفته ای��م ک��ه هنوز عملیاتی نش��ده و درص��دد اجرای آن 

هستیم.

 مدیرعام��ل ش��رکت چادرمل��و درب��اره قیمت گ��ذاری 
دس��توری و تاثی��ر آن ب��ر بخ��ش مع��دن و محص��ولات 
ای��ن زنجی��ره اظه��ار ک��رد: بای��د ب��ه م��ا اج��ازه دهند تا 
ب��ا مش��تریان خ��ود وارد مذاک��ره ش��ویم. قیمت گ��ذاری 
 دس��توری در هی��چ نقط��ه از دنی��ا نتیجه مثبتی نداش��ته 

است.
او ب��ا بیان اینک��ه قیمت گذاری دس��توری کارکردی برای 
تع��ادل بازار ن��دارد، گفت: با تفاهم بی��ن واحدهای صنعتی 
می توانی��م عرض��ه و تقاضا در ب��ازار را متع��ادل کنیم. نرخ 
کنس��انتره و س��ایر مواد معدنی مشخص اس��ت و با مذاکره 
با واحدهای تولیدی نتیجه ایی اثربخش حاصل خواهد ش��د. 
دول��ت به عن��وان حاکمیت باید ناظر بر عملکرد ما باش��د و 
تنها در موقعیتی که نتوانس��تیم نتیجه مطلوب از مذاکرات 
با مش��تریان خود حاصل کنیم، در آن مقطع دولت می تواند 

برای رفع مشکل ما مداخله کند.

تق��ی زاده با اش��اره به مس��ئولیت های اجتماعی ش��رکت 
چادرملو گفت: شرکت چادرملو در زمینه اقدامات اجتماعی 
بس��یاری را در دس��تور کار قرار داده اس��ت که از آن جمله 
می توان گفت برای مقابله با گس��ترش بیماری کرونا تجهیز 
نقاهتگاه اضطراری ش��هر اردکان با ۱۰۰تخت برای قرنطینه 
بیم��اران مبتلا به ویروس کرونا، س��ازماندهی ۱۵اکیپ های 
مکانی��زه و مجه��ز ب��ه ل��وازم و وس��ایل ضدعفونی کننده با 
هماهنگی س��تادهای محلی واعزام این گروها به ش��هرهای 
اردکان، عق��دا، میب��د، بهاباد و روس��تاهای مجاور برای ضد 
عفونی ک��ردن اماکن عمومی همراه با ده ها دس��تگاه تانکر، 
آمبولانس و ماش��ین آلات مجهز به وسایل ضدعفونی کننده، 
تهی��ه ۲۵ ت��ن موادض��د عفونی کننده مایع وجام��د، وده ها 
هزار عدد ماس��ک و دس��تکش و توزیع آن بین ش��هروندان 
وپاکس��ازی اماکن عموم��ی اقدام کرده و ش��رکت چادرملو 

متعهد به مسئولیت های اجتماعی است.

مش��اور رئیس جمهوری دبیر ش��ورای عالی 
مناطق آزاد تجاری و ویژه گفت: منطقه ویژه 
اقتصادی صنایع معدنی و فلزی خلیج فارس، 
ب��ا ایج��اد زیرس��اخت های عظیم��ی چ��ون 
اسکله های تخلیه و بارگیری، خط آهن، انبار، 
تولید آب شیرین، برق و...، سهم عمده ای در 
شکل گیری صنایع سنگینی چون آلومینیوم 

و فولاد داشته است.
به گ��زارش روابط عمومی ایمیدرو، مرتضی 
بانک اظهار کرد: این منطقه توانس��ته اس��ت 
تا ح��دود زی��ادی ب��ه برنامه منطق��ه برای 
تبدی��ل ش��دن به قط��ب بزرگ تولی��د مواد 
فل��زی و غیرفلزی کش��ور عمل کن��د. با این 
حال، تحریم های ظالمانه در ۲دهه گذش��ته 
و در برخ��ی موارد، ضعف در برنامه ریزی های 
کلان و منطق��ه ای، مانع از اس��تفاده کامل از 

ظرفیت های این منطقه شده است.
وی در عین حال به اقدامات سال های اخیر 
اش��اره کرد و اظهارکرد: در ۴سال گذشته، با 
وجود تحریم های ظالمانه امریکا، منطقه ویژه 
اقتص��ادی صنایع معدنی و فلزی خلیج فارس 
توانس��ته اس��ت گام های مناس��بی در زمینه 
تکمیل زیرس��اخت ها و جذب سرمایه گذاران 

بردارد.
بان��ک ادام��ه داد: آم��اده ک��ردن محدوده 
الحاقی ب��رای جذب س��رمایه گذار و ترغیب 
صنای��ع منطقه ب��ه افزایش س��رمایه گذاری 
و اج��رای طرح ه��ای توس��عه ای در منطق��ه 
ازجمله این اقدامات هستند. وی تاکید کرد: 
امیدواریم که با ارائه س��ریع و تصویب و ابلاغ 
طرح جامع این منطقه توس��ط هیات دولت، 
اجرای پروژه ها و واگ��ذاری اراضی بر مبنای 

آن، مصوب انجام شود.
مش��اور رئیس جمهوری دبیر ش��ورای عالی 
مناطق آزاد تجاری و وی��ژه درباره اثرگذاری 
منطقه ویژه خلیج فارس در اش��تغال اس��تان 

هرمزگان گفت: بدون تردید، با وجود منطقه 
وی��ژه خلیج ف��ارس، مجموع��ه ای از صنای��ع 
س��نگین و نیمه سنگین ش��کل گرفته است 
که هرکدام بس��یاری از نیروهای انسانی ماهر 
و نیم��ه ماهر را ج��ذب کرده اند که ش��امل 
متخصصان و تکنس��ین های ساکن در استان 

هرمزگان و شهرستان بندرعباس می شوند.
وی اف��زود: ای��ن منطق��ه وی��ژه اقتصادی 
سهم بزرگی در اش��تغالزایی و افزایش سطح 
درآمد و زندگی مردم داش��ته است و دارد و 
به زودی و با تکمیل زیرس��اخت ها و افزایش 
سرمایه گذاری ها در منطقه ویژه خلیج فارس، 
این نقش پررن گتر از گذش��ته خواهد ش��د. 
وی یادآور ش��د: حجم اش��تغالزایی چندین 
هزارنف��ری در منطق��ه وی��ژه خلیج ف��ارس 
اش��تغالی مولد محسوب می ش��ود که نقشی 
س��ازنده در اقتصاد اس��تان و کش��ور به طور 
اهم داش��ته است. وی مشاور رئیس جمهوری 
دبیر ش��ورای عالی مناطق آزاد تجاری و ویژه 
ب��ه جای��گاه کلان مناطق آزاد اش��اره کرد و 
افزود: مناطق ویژه اقتصادی نقش��ی اساسی 
در اقتصاد هر کشور ایفا می کنند و این نقش 
در شرایطی که تحریم های گوناگون، اقتصاد 
یک کشور را محاصره کرده باشند، تبدیل به 

مسئولیتی خطیر می شود.

مزیت�های�منطقه��
بان��ک درب��اره مزیت ه��ای منطق��ه گفت: 
مزیت ه��ای قانون��ی مناطق وی��ژه اقتصادی 
در زمین��ه معافی��ت از پرداخ��ت تعرفه های 
گمرک��ی ب��رای واردات ماش��ین آلات، مواد 
اولیه و قطعات، معافی��ت از پرداخت مالیات 
ب��ر ارزش افزوده برای مبادلات کالا در درون 
منطق��ه و یا ب��ا س��ایر مناط��ق آزاد و ویژه 
اقتصادی، صدور مجوزها توس��ط منطقه و... 
س��رمایه گذاری در زمین��ه تولی��د و صادرات 
کالا، ب��ه ویژه کالاهایی که کش��ور در تولید 
 آنها از مزیت نسبی برخوردار است را تسهیل 

می کنند.
وی در ادام��ه گف��ت: الح��اق دو ه��زار و 
۴۰۰ هکتار اراضی پس��کرانه به منطقه ویژه 
اقتص��ادی خلیج فارس، که دوبرابر مس��احت 
اولیه این منطقه اس��ت، از ظرفیت های مهم 
ای��ن منطقه به ش��مار می آی��د. امید می رود 
ک��ه با برنامه ریزی صحیح در س��طح کلان و 
اولویت بخش��یدن به ایجاد و توس��عه صنایع 
معدنی و فلزی در این منطقه و تشویق بخش 
خصوصی واقعی برای س��رمایه گذاری و البته 
جذب س��رمایه گذاران بزرگ خارجی پس از 
رفع تحریم ه��ای ظالمانه، ظرفیت های واقعی 

این منطقه به فعالیت برسند.

ضرورت�دستیابی�به�»انقلاب�معدنی«�

توسعه�معدن�با�محیط�زیست�منافات�ندارد

جایگاه�منطقه�ویژه�خلیج�فارس�در�شکل�گیری�صنایع�فلزی

گروه معدن

رئی��س خان��ه معدن ای��ران معتقد اس��ت که 
بخش��ی از کاهش صادرات محصولات معدنی به 
سیاست های دولت در حفظ بازارها باز می گردد. 
زیرا بای��د برنامه ریزی های سیاس��ی به گونه ای 
باش��د که بتوانیم از بازارهای خود مراقبت کنیم 
و قطعا در این سیاس��ت ها بخش تولیدی اعم از 
خصوصی و دولتی به تنهایی نمی توانند بازارهای 

هدف را حفظ کنند.
محمدرضا بهرام��ن در گفت وگو با ایراس��ین 
افزود: حف��ظ بازارها به سیاس��ت های دولت باز 
می گردد که بخشی از آن به صورت مستقیم در 
بخش تولید اثرگذار است و بخش دیگری از آن 

نیز به دیپلماسی اقتصادی باز می گردد. 
به گفته وی، اصل مطلب اینجاست دیپلماسی 
اقتصادی که همواره در کش��ور وجود داشته نه 
تنها در بخش موادمعدنی بلکه در تمام بخش ها 
دارای ضعف بوده است و متاسفانه همیشه از آن 
آس��یب خوردیم و به راحتی بازارهای کوچک و 

بزرگ خود را از دست داده ایم.
بهرام��ن افزود: دیپلماس��ی اقتصادی کش��ور 
بس��یار ضعیف ب��وده و گفتمان سیاس��ی دولت 
نی��ز جوابگ��وی تولیدکنن��دگان ب��رای امنیت 
س��رمایه گذاری در بازارهای هدف نیست. اما در 
کنار این موضوع سیاس��ت های داخلی نیز بسیار 

اثرگذار است.
رئی��س خانه مع��دن ایران ادام��ه داد: یکی از 
فاکتوره��ای مهمی ک��ه می توان��د حرکت ما را 
هر لحظه در بازارهای هدف س��رعت بخش��د یا 
رون��د روبه جلو را آهس��ته گردان��د، روش ما در 
سیاست های داخلی اس��ت، از طرفی لازم است 
که سیاس��ت های داخل��ی در ایران همیش��ه با 

مس��ائل و نیازهای داخلی کشور هماهنگ باشد. 
بهرامن ادامه داد: ش��رایط بسیار سختی از اواخر 
س��ال ۹۸ و همچنین در ادامه سال۹۹ بر ایران 
حاکم ش��ده اس��ت. زی��را در کن��ار تحریم های 
بین الملل��ی و افزای��ش آنه��ا، ش��یوع وی��روس 
کرون��ا نی��ز اتف��اق افتاد ک��ه آث��ار نامطلوبی را 
ب��رای بازارهای داخلی و بازاره��ای خارجی نیز 
گذاشت و از اوایل سال ۲۰۲۰ اثراتش بر اقتصاد 
جهان��ی هم نم��ود پیدا کرد. ب��ه گونه ای که در 
۶ ماهه اول س��ال ۲۰۲۰ اقتصاد جهان دگرگون 
ش��د و هم��ه اقتصاد ها رش��د منفی داش��تند؛ 
بنابرای��ن در اینجاس��ت که باید سیاس��ت هایی 
 اتخ��اذ کنی��م ک��ه بازاره��ای جهانی خ��ود را 

از دست ندهیم.

به عقی��ده رئیس خانه معدن ای��ران، در نظر 
گرفت��ن سیاس��ت های روان و حاک��م کردن آن 
بخش تولی��د که به دلیل ش��یوع ویروس کرونا 
از بازارهای خارجی نیز ضربه خورده، تا حدودی 
ای��ن خس��ارت ها را جب��ران می ش��ود. در واقع 
سیاس��ت های روان و همچنی��ن در نظر گرفتن 
مشوق های توس��عه صادراتی باید در دستور کار 
دولت قرار گیرد که متاسفانه این کار تا به اکنون 

انجام نشده است.
وی اف��زود: دولت نتوانس��ت ب��ه موقع تکلیف 
تعرفه ه��ا را مش��خص کن��د و در نتیج��ه حتی 
بازارهای کوچک را از دس��ت دادیم؛ برای مثال 
بس��یاری از این مش��کلات هم اکنون در صنعت 
فولاد کش��ور وجود دارد. چراک��ه در ابتدا برای 

س��نگ آهن عوارض صادراتی وضع ش��د تا این 
م��اده معدنی صرف��ه تامین داخل ش��ود، اما در 
انته��ای زنجی��ره نیز نتوانس��تیم س��هم ارزش 
صادرات��ی را افزایش دهیم؛ اکن��ون نیز با وضع 
قوانین جدید مش��کل صادرات برای محصولات 

فولادی نیز به وجود آمده است.
بهرامن ادام��ه داد: حتی زمانی که محصولات 
فولادی به بالاترین ارزش افزوده خود رس��ید نیز 
باز هم نتوانس��تیم در ای��ن بخش به هدف خود 
برس��یم؛ این موضوع نش��ان می دهد سیاست ما 
در مدیری��ت ص��ادرات خیلی منس��جم نبوده و 
در زنجیره س��ایر مواد معدنی نیز این مشکلات 
وج��ود دارد. ب��رای مثال خیلی از م��واد معدنی 
مانن��د کرومی��ت و س��نگ تزئین��ی می توانند 

صادرات بهتری داش��ته باش��د اما ما نتوانستیم 
از بازارهای صادراتی این مواد معدنی اس��تفاده 
کنیم و سیاس��ت را به گون��ه ای اتخاذ کنیم که 
حتی چند بازار کوچک برای س��نگ تزئینی که 
حداقل می توانس��ت ۶۰۰ ت��ا ۷۰۰ میلیون دلار 

درآمد صادراتی داشته باشد استفاده کنیم.
به گفت��ه رئی��س خانه مع��دن ای��ران، برای 
به دست آورده این بازارها باید سیاست های خود 
را روان و تس��هیل کنیم. اما متاسفانه می بینیم 
که کار امروز را به فردا وا گذاشتیم و تا به اکنون 
نی��ز تصمیم گی��ری در این زمینه انجام نش��ده 
اس��ت. این موضوع به دلیل ع��دم تصمیم گیری 

هوشمندانه بوده است.
بهرامن ادامه داد: در ش��رایط فعلی سنگ های 
تزئین��ی حتی در این بازار آش��فته می توانس��ت 
س��هم خ��ود را در ص��ادرات افزای��ش دهد زیرا 
بس��یاری از کش��ورها با وجود داشتن مشکلات 
فراوان و آس��یب ناش��ی از ش��یوع کرون��ا، برای 
پروژه های خود س��نگ لازم داش��تند، اما دولت 
نتوانس��ت نقش حمایتی از صنعت سنگ داشته 

باشد.
وی افزود: واگذاری مس��ائل مهم در صنعت و 
بردن سیاست گذاری کلان به داخل زنجیره های 
تولید محصولات معدنی، س��بب ش��د تابه دلیل 
باطن متضاد نظره��ا در زنجیره نتوانیم با حفظ 

منافع ملی به نتیجه مثبتی برسیم.
به گفته رئی��س خانه معدن ایران، منافع ملی 
همیشه باید از سمت دولت ها تعیین شود و اگر 
دولت در این زمینه تصمیم س��از نباشد، زنجیره 

بخش های مختلفی آسیب می بیند.
بهرامن گفت: مسائل یاد شده سبب شده تا در 
بخش های مختلف صنعتی و معدنی کشور شاهد 

کاهش صادرات باشیم.

حفظبازارهایهدفبهسیاستهایدولتبازمیگردد
رئیس�خانه�معدن�ایران:�

سرمقاله

 حمایت یا دخالت
 در زنجیره فولاد
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پارادوکس محیط زیست و معدن برای همیشه برطرف شود

مکانیزاسیون استخراج برای معادن لازم است

درحال��ی که برنامه ه��ای توس��عه ای در بخش های معدنی 
یک��ی بعد از دیگری مطرح و تصویب می ش��وند که همچنان 
می بینیم باوجود تمام ظرفیت ه��ای موجود دوگانه معادن و 
محیط زیست مانعی بزرگ در دستیابی به اهداف تعیین شده 

است.
ارش��د زمین شناس��ی در  س��ارا یوس��فی فر، کارش��ناس 
گفت وگ��و با ایراس��ین معتقد اس��ت اصولا این مش��کل در 
ای��ران باعث ش��ده تا آن ط��ور که شایس��ته مناب��ع معدنی 
کش��ورمان بوده امکان اس��تفاده از آنها را نداش��ته باشیم و 
 اقتص��اد مع��ادن در دور باطل محیط زیس��ت گرفتار ش��ده 

است.
یوسفی فر در این زمینه گفت: حفاظت از محیط زیست یکی 
از امور واجب  و مهم ترین رویکردها در میان کشورهاست که 
بای��د همواره م��ورد توجه قرار گیرد، ام��ا فراموش نکنیم که 
فناوری های نوین و همچنین سیس��تم های جدید به گونه ای 
ب��ا محیط زیس��ت همس��و ش��ده اند ک��ه اکنون مع��ادن در 
بس��یاری از موارد نه تنها مش��کلی برای محیط زیست ایجاد 
 نمی کنن��د، بلک��ه می توانند کمک ش��ایانی در بهبود آن نیز 

داشته باشند.

وی درادامه افزود: بررسی عملکرد کشورهای توسعه یافته 
به خص��وص در بخش مع��دن بیانگر این نکته اس��ت که این 
کش��ورها نه تنها صنایع معدنی خود را توس��عه داده اند بلکه 
بیش��تر از قبل در زمین��ه حفاظت از محیط زیس��ت قوانین 
منطق��ی، اصول��ی و عملی را ب��ه تصویب رس��انده و اجرایی 
می کنند، درحالی که ای��ران اگرچه در این زمینه مواردی را 
مطرح کرده اس��ت، اما در عمل هیچ یک از بخش ها آن طور 

که شایسته بوده منافعی از این قوانین نداشتند.
یوسفی فر معتقد است در شرایط فعلی دوگانه محیط زیست 
و معادن باعث ش��ده تا هم محیط زیس��ت از روند کار گلایه 

داش��ته باشد و هم بخش های بس��یاری از پروژه های معدنی 
به ویژه در اکتشاف و ایجاد معادن جدید معطل قوانین دست 

و پاگیر محیط زیستی قرار داشته باشند.
این کارشناس ارش��د زمین شناسی تاکید کرد: نکته خیل 
مهم و قابل تامل اتفاقا درباره اهمیت بهره برداری از پهنه های 
معدنی و خ��روج آنها از محیط زیس��ت به خصوص در بخش 
معادن فلزی اس��ت، چ��ون برخی از این مع��ادن مثل طلا، 
مس، س��رب، روی و حتی س��نگ آهن به نوعی خود آلاینده 
محیط زیست هس��تند و حتی سکونت در اطراف این پهنه ها 

از لحاظ پزشکی خطرناک است.
وی با اش��اره ب��ه تحقیقات علمی انجام ش��ده در خارج از 
مرزه��ای ای��ران و همچنین داخل کش��ورمان ب��ه خبرنگار 
ایراس��ین گفت: بررسی های پزش��کی و تخصصی نشان داده 
در اغل��ب پهنه های س��رب و روی به دلی��ل اینکه پرتوهای 
خاص��ی که از معدن ایجاد می ش��ود گیاهان و حتی جانوران 
را با جهش ه��ای ژنتیکی روبه رو می کن��د و اگر این گیاهان 
ی��ا جانوران در چرخه غذایی انس��ان قرار گیرند بدون تردید 
ش��اهد بروز سرطان ها و مشکلات پزش��کی ناشناخته در آن 

منطقه خواهیم بود.

به گفته یوس��فی فر در کشورهای توسعه یافته با استناد به 
دس��تاوردهای پزشکی در صورت کش��ف پهنه معدنی آن را 
از محیط زیس��ت خارج کرده و با اس��تخراج منطقی و اصولی 
مواد موجود س��عی می کنند علاوه براینکه محیط زیست را از 
خطر آلودگی حفظ کنند زمینه توسعه اشتغال و ارزش افزوده 

بالاتری نیز ایجاد می کنند.
این کارشناس ارشد زمین شناسی با اشاره به پهنه پلنگ دره 
در مرز اس��تان قم و مرکزی گفت: ای��ن پهنه یکی از همین 
نقاط است که به جای اینکه مسئولان اجازه استخراج دهند، 
آن را در محدوده محیط زیس��ت قرار داده و باقی اتفاقات در 

رسانه ها بارها مطرح شده است.
وی تاکید کرد: مس��ئولان و سیاس��ت گذاران بخش معدن 
بهتر اس��ت با اس��تفاده از نقطه نظرات کارشناسی و استفاده 
از فناوری ه��ای نوین یا دس��تاوردهای نوین علمی به گونه ای 
در ای��ران سیاس��ت گذاری کنن��د ک��ه ع��لاوه ب��ر حفاظت 
واقعی از محیط زیس��ت کش��ورمان چرخ اقتص��اد معادن نیز 
ب��ه دلیل منابع خ��دادادی بالایی ک��ه در اختی��ار داریم به 
 حرک��ت در آید، نه اینکه دائم بخش معدن با محیط زیس��ت 

درگیر باشد.

عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس با اشاره به اهمیت 
مع��ادن در اقتصاد کش��ور گف��ت: معادن نعمات��ی خدادادی 
هستند که درواقع می توان آنها را سرمنشاء تولید در بسیاری 
از بخش ه��ای تولیدی کش��ورمان دانس��ت، ب��ه همین دلیل 
به��ره وری در این معادن نقش کلی��دی و تعیین کننده ای در 

ایجاد ارزش افزوده برای اقتصاد ایران اسلامی دارد.
سیدجواد حس��ینی کیا در گفت وگو با ایراسین اظهار کرد: 
بررس��ی ها و آمارهای موجود در کش��ور نشان می دهد سهم 
بالایی از معادن ایران در بخش های مختلف فلزی یا غیرفلزی 
مربوط به معادن کوچک و متوس��ط است که از سوی بخش  
خصوصی مدیریت می ش��ود و به دلیل کمبود منابع مالی این 
بخش بعضا بهره وری بالایی ندارند، چون همچنان اس��تخراج 

در آنها وابسته به نیروی انسانی است.
حسینی کیا در ادامه افزود: این درحالی است که کشورهای 
توس��عه یافته در صنعت مع��دن تقریبا وابس��تگی به نیروی 
انس��انی را به صفرنزدیک کرده و بیش��تر به سمت استفاده از 
سیس��تم های مکانیزه روی آورده اند تا با استفاده از بهره وری 
بالات��ر در صنایع پایین دس��تی رونق قاب��ل ملاحظه ای ایجاد 

کنند.
وی تاکی��د ک��رد: برآوردهای کمیته تخصص��ی معادن در 
کمیسیون نشان می دهد س��هم نیروی انسانی در هزینه های 
عملیاتی معادن بین۲۰ تا ۳۰ درصد اس��ت که اگر این سهم 
را در اقتصاد کلان معادن درنظر داش��ته باشیم سهم بالایی از 

گردش مالی است.

ای��ن عضو کمیس��یون صنایع و معادن مجلس با اش��اره به 
اس��تفاده از فناوری های نوین در اس��تراج معادن اظهار کرد: 
امروزه، اس��تفاده از فن��اوری روز مانند مکانی��زه کردن کلیه 
عملیات اس��تخراج و همچنین اتوماس��یون ماش��ین آلات به 
عنوان یک راهکار اساسی در کاهش هزینه های معدن عنوان 

شده است.
به گفته حس��ینی کیا ش��رکت های به نام و مطرح با همین 
رویکرد بسیاری از فعالیت های معدنی خود را به ماشین آلات 
هوشمند با فناوری های فوق پیشرفته واگذار کرده اند تا بتوانند 

سهم هزینه های نیروی انسانی را به حداقل خود برسانند.
وی همچنی��ن اظه��ار ک��رد: ش��رکت های معدن��ی معتبر 
و ب��زرگ در جه��ان اکنون در بخش های اس��تخراج، حمل و 
انتقال کاملا با اس��تفاده از تجهیزات خودکار توانسته اند سهم 
بالایی از هزینه های نیروی انس��انی را کاهش دهند که البته 
این تنها دس��تاورد اس��تفاده از فناوری های نوین اس��تخراج 

 معادن نیس��ت چ��ون راندمان تولی��د نیز تغیی��ر معناداری 
خواهد داشت.

به گفته این عضو کمیس��یون صنایع و معادن مجلس نکته 
قاب��ل توجه در ای��ن زمینه افزایش راندم��ان کاری و کاهش 
هزینه های مصرفی است. به عنوان مثال ناوگان دام تراک های 
خ��ودران در تمام��ی ایام س��ال و ۲۴ س��اعته ب��دون نیاز به 
مرخصی فعالیت می کنند و مش��غول جابه جایی محصولات از 

مبداء معادن به محل تخلیه و بارگیری هستند.
حس��ینی کیا درب��اره کاه��ش هزینه ه��ای حمل ونق��ل یا 
جابه جایی مواد معدنی با استفاده از این شیوه را چیزی حدود 
۱۳ ت��ا ۱۵ درصد عنوان کرد ک��ه قطعا در اقتصاد یک معدن 

این ارقام تعیین کننده و قابل تامل است.
وی با اش��اره به این نگرانی که با اس��تفاده از مکانیزاسیون، 
کاه��ش مش��اغل و بیکاری احتم��الا اتف��اق می افتد تصریح 
ک��رد: این فرضیه ای اش��تباه اس��ت چون اگرچه اس��تفاده از 
ماشین آلات خودران یا مکانیزه عاملی در کاهش فرصت های 
شغلی انسانی در معادن است اما افزایش حجم تولید در ادامه 

زنجیره اشتغالزایی بالاتری ایجاد می کند.
این عضو کمیس��یون صنایع و مع��ادن مجلس تاکید کرد: 
همانط��ور ک��ه می دانید اصولا با توجه ب��ه قانون کاهش خام 
فروش��ی و اقتصاد مقاومتی قرار نیس��ت محص��ولات معدنی 
خام صادر ش��وند پس با برنامه ریزی در صنایع پایین دستی و 
همچنی��ن ادامه زنجیره تولید معادن بدون تردید فرصت های 
شغلی بیشماری ایجاد می شود که این نگرانی را از بین خواهد 

برد. وی همچنین با اش��اره به کاه��ش هزینه های تولید مواد 
معدن��ی به خبرنگار م��ا گفت: برآورده��ای کمیته تخصصی 
معدن این کمیسیون نش��ان می دهد تا سال ۲۰۳۰ میلادی 
بیشتر معادن معتبر بین المللی که از طریق شرکت های چند 
ملیتی اداره می ش��وند با اس��تفاده از روبات ها بیشترکارها را 
انج��ام می دهد ک��ه به عنوان مثال در بخش س��نگ آهن این 
اتفاق می تواند هزینه تولید را تا کمی بیشتر از ۱۰ دلار در هر 

یک تن کاهش دهد.
حس��ینی کیا در ادامه با اش��اره به اهمی��ت کاهش مصرف 
مناب��ع در صنع��ت معدن ب��ه خبرن��گار ما گف��ت: البته این 
موارد که مطرح ش��ده تنها دس��تاورد مکانیزاس��یون نیست؛ 
بلکه ش��اید بتوان گفت اصلی ترین دس��تاورد کاهش مصرف 
مناب��ع به خصوص آب در این زمینه اس��ت. ب��ه  عنوان مثال 
یک��ی از مهم ترین چالش های ای��ران اکنون کمبود منابع آب 
در کش��ور اس��ت و اتفاقا معادن و صنایع معدنی به این ماده 
وابس��ته هس��تند، بنابراین جای تردید نیس��ت که اس��تفاده 
 ه��ر ش��یوه ای ب��رای کاه��ش اس��تفاده از این مای��ه حیات

الزامی است.
ای��ن عض��و کمیس��یون صنایع و مع��ادن مجل��س معتقد 
اس��ت اگرچه در بس��یاری از موارد به وی��ژه در صنایع معدنی 
و فولادس��ازی ها اکنون اس��تفاده بهینه از مناب��ع مثل آب با 
اتکاء به توانمندی های داخلی انجام ش��ده است، اما همچنان 
ج��ای کار وجود دارد و باید کل زنجیره تولید با اس��تفاده از 

فناوری های نوین در این زمینه گام های مؤثرتری بردارد

معدن؛ گنج پنهان توسعه اقتصاد

گل گهر ۲۰۳۰ آینه تمام قد 
جهانی شدن

مدیر روابط عمومی و امور بین الملل ش��رکت معدنی 
و صنعتی گل گهر گفت: گل گه��ر ۲۰۳۰ آینه تمام قد 
جهانی ش��دن اس��ت. به گزارش معدن نی��وز، محمد 
ایرانمن��ش اف��زود: تحقق مفهوم توس��عه پای��دار در 
بخش مع��دن و صنایع معدنی، به خص��وص در زمینه 
اس��تخراج و فرآوری سنگ آهن، مستلزم عزمی جدی 
برای دس��تیابی به فناوری به روز و پیش��رفته به منظور 
افزایش بهره وری، بهینه سازی انرژی، کارآمدی نیروی 
انس��انی و نهایتا همسان س��ازی با محیط زیست است. 
وی ادامه داد: تجربه  معدنکاری ش��رکت در س��ال های 
اخیر نش��ان می ده��د که ب��ا وج��ود محدودیت های 
ناخواس��ته دولت های خارجی، پیشرفت های شگرفی 
در توس��عه پهنه ها و تولید مواد اولیه صنعت فولاد و نیز 
محصولات متنوع معدنی در منطقه گل گهر ایجاد شده 
اس��ت، به طوری  که این ش��رکت به عنوان بزرگ ترین 
تامین کننده مواد اولیه صنعت فولاد در کشور شناخته 
می ش��ود. وی ادامه داد: بر اساس چشم انداز »گل گهر 
۲۰۳۰« و در زمینه گسترش تنوع بخشی به محصولات 
و دارایی ه��ا، ۳ سیاس��ت عمده ش��امل تنوع بخش��ی 
جغرافیای��ی، تنوع بخش��ی ب��ه محص��ول و حضور در 
بازارهای جهانی، به عنوان  سیاس��ت های ش��اخص در 
ای��ن زمینه، به کار برده می ش��وند. مدیر روابط عمومی 
گل گهر تصریح کرد: شرکت گل گهر، با داشتن نزدیک 
به ۴۰ میلیون تن باطله معدنی، ظرفیت مناسبی برای 
بازفرآوری آنها به منظور افزایش میزان تولید بر اساس 
چشم انداز »گل گهر ۲۰۳۰« دارد. علاوه بر این، بازیابی 
پساب خط تولید کنسانتره ش��رکت، به عنوان  منبعی 
عظیم برای اس��تفاده مجدد آب ذخیره شده آن در خط 
تولید کنس��انتره، یکی دیگر از دارایی های مجموعه در 
زمینه بهینه سازی مصرف انرژی محسوب می شود. وی 
گفت: سنجش عملکرد، خلاقیت، دانش و تولید در هر 
شرکت معدنی ای که استخراج و فرآوری سنگ آهن را 
بر عهده داشته باشد بر پایه و ستون سرمایه های انسانی 
اس��توار اس��ت. تس��خیر معادن و فرآوری مواد معدنی 
توس��ط هوش مصنوعی در دهه  آینده به معنای حذف 
فکری و فیزیکی س��رمایه های انسانی نیست، بلکه این 
تغییر موج��ب افزایش میزان تخصص در زمینه  جذب 
نیروهای انسانی در مراحل مختلف معدن کاری خواهد 

شد.

منیر حضوری
خبرنگار

انجم��ن  همای��ش  بیست وس��ومین 
زمین شناسی ایران در روزهای ۲۰ و ۲۱ آبان 
به صورت مجازی با حضور علاقه مندان داخلی 
و خارجی برگزار شد. علاوه بر سخنرانان بیش 
از ۱۰۰۰ نفر در این همایش حضور داشتند. 
در اختتامیه این همایش از دو پیشکس��وت 
زمین شناسی ایران ازجمله کاظم سید امامی 
و خلی��ل عدولی تجلیل به عم��ل آمد. حمزه 
محرابی نیز به عنوان پژوهشگر سال در بخش 
زمین شناسی و معدن معرفی شد. همچنین 
از دو کتاب برتر زمین شناسی نصرالله عباسی 
و مجید قادری رونمایی شد. روزنامه »روزگار 
معدن« درباره جایگاه این انجمن و نقش آن 
در توسعه معدنکاری با کارشناسان گفت وگو 

کرده که در زیر می خوانید.

مهم ترین نیاز تولید و توس��عه در بخش معدن به ویژه 
در بخش استخراج در اختیار داشتن ماشین آلات معدنی 
مرغوب است. اگر ماش��ین آلات بخش معدن گران تمام 
شود، به طور طبیعی روی نرخ تمام شده محصول معدنی 
نی��ز اثر می گ��ذارد و در نهای��ت هزینه تولی��د را افزایش 
می دهد. ماشین آلات و ابزارآلاتی که وارد کشور می شوند، 
به دلیل اینکه در داخل تولید نش��ده و همچنین به دلیل 
افزایش مخارج گمرکی و اداری بس��یار پرهزینه هستند. 
باتوجه به افزایش نرخ ارز و کاهش ارزش ریال ش��اهدیم 
ک��ه بلدوزر یا لودر به چندین برابر نرخ اصلی وارد کش��ور 
می ش��وند و همین افزایش نرخ تمام ش��ده ماشین آلات 
معدنی، معدنکاری را به شدت با مشکل روبه رو کرده است. 
باتوجه به این مس��ئله معدنکار ناچار است از دستگاه های 
فرس��وده و سنتی اس��تفاده کند و در نتیجه با مشکلات 
زیادی روبه رو ش��ود. دستگاهی که ۲۰ س��ال کار کرده، 
امروز مشکل تامین وسایل یدکی دارد و هزینه های گزافی 
را ب��ر دوش معدنکار می گذارد. در نتیج��ه معدنکاران از 
نظر تامین ماش��ین آلات نو و تامین قطعات جدید دچار 
مشکل جدی هس��تند. ازآنجاکه ماش��ین آلات معدنی 
نخس��تین ابزار دست معدنکار هس��تند، باید سازکاری 
اتخاذ ش��ود که به راحتی در اختی��ار معدنکار قرار گیرند. 
همان طور که می دانی��م روش های قدیمی دیگر کارآیی 
ندارن��د و ما در این زمینه باید خود را با دنیا تطبیق دهیم. 
فراموش نکنیم هنگامی  که هزینه ماش��ین آلات افزایش 
پی��دا کند، دیگر معدنکاری به صرف��ه  نخواهد بود.  وقتی 
هزینه تامین یک بلدوزر به یک میلیارد تومان برسد ادامه 
کار برای فعالان معدنی س��خت خواهد ش��د. در این بین 
رشد بهره وری ماش��ین آلات و امکانات موجود، استفاده 
از نیروی کارش��ناس و فنی، دق��ت در تعمیر و نگهداری 
ماشین آلات و بومی سازی قطعات از مواردی است که باید 
م��ورد توجه قرار گیرد. ت��وان فناوریکی داخلی در حدی 
اس��ت که بتوان بخش عمده ای از نیازها را با اس��تفاده از 

مهندسی معکوس افزایش داد.

یادداشت

خبر

امید مقدوری
فعال معدنی

فرسودگی تجهیزات معدن 
زیان  آور است

پل بین دانشگاه و سیاست گذاران �
منص��ور قربان��ی، رئیس انجمن زمین شناس��ی 
درب��اره نقش ای��ن مرکز در توس��عه معدنکاری به  
»روزگار معدن«  گفت: نقش انجمن زمین شناسی 
در پیشبرد علوم زمین، توسعه اکتشاف و شناخت 
مواد معدن��ی، منابع متنوع انرژی و س��وخت های 
فسیلی بسیار کلیدی اس��ت. این استاد دانشگاه با 
بیان اینکه متاس��فانه نتوانسته ایم از ذخایر معدنی 
کش��ور به درس��تی بهره ببریم، گفت: در ۴۰ سال 
گذشته بیشتر ذخایر بزرگ را بلعیده  و کمتر دست 
به اکتشاف زده ایم. امروز عمده ذخایر بزرگ کشور 
همچون آهن، س��رب و روی و م��س در حال اتمام 
اس��ت؛ از همین رو بخش مع��دن بیش از هر زمان 
دیگری به توسعه اکتشافات زمین شناسی در عمق 

نیاز دارد. 
رئیس انجمن زمین شناسی با بیان اینکه انجمن 
زمین شناس��ی پل ارتباطی مهمی میان دانش��گاه 
و دولت اس��ت، تصریح کرد: باوجود اینکه مقالات 
علمی خوبی ازس��وی دانش��گاه های کش��ور ارائه 
می ش��ود، مطالعات این حوزه کمتر در تولید ملی 
و درآمدزای��ی موردتوجه قرار گرفته اس��ت. انتظار 
می رود س��ازمان های اجرایی در ارتباط با دانشگاه 

بازنگری کرده تا نیاز صنعت را بهتر درک کنند.

چراغ این انجمن روشن ماند �
پیمان افضل، عضو هیات مدیره انجمن  مهندسی 
معدن با بیان اینکه انجمن زمین شناس��ی یکی از 
قدیمی تری��ن انجمن های علمی کش��ور اس��ت، 
ب��ه »روزگار معدن«  گفت: س��ابقه ای��ن انجمن به 
ده��ه ۵۰ یعن��ی زم��ان پهل��وی دوم بازمی گردد. 
خوشبختانه بعد از انقلاب اسلامی همچنان چراغ 
این انجمن روش��ن ماند، به طوری ک��ه تا امروز ۲۳ 
کنفران��س در نقاط مختلف کش��ور برگ��زار کرده 
اس��ت.  عضو هیات مدیره انجمن زمین شناس��ی 
ایران با اش��اره به فعالیت ه��ای این انجمن تصریح 
ک��رد: در ح��ال  حاضر که بس��یاری از فعالیت های 
کش��ور فلج ش��ده، این انجمن توانسته به کار خود 
ادامه دهد و در آخرین اقدام، کنفرانس��ی با حضور 
بیش از هزار ش��رکت کننده از داخل و خارج کشور 
برگزار ک��رد. یکی از مهم ترین فعالیت های انجمن 
زمین شناسی ایجاد انگیزه در اساتید و دانشجویان 
رش��ته معدن و زمین شناس��ی بوده است. هر سال 
دانشجویان فعال و نمونه توسط این انجمن انتخاب  
می ش��وند و پیشکسوتان موردتقدیر و تشویق قرار 
می گیرند؛ به عنوان مثال س��ال گذش��ته زنده یاد 

همایون مطیعی مورد تجلیل قرار گرفت، در حالی 
 که بس��یاری از پیشکسوتان در بسیاری از رشته ها 
بدون تجلیل فراموش  شده و از دنیا می روند. به  این 
 ترتیب انجمن در نش��ر علم و آشنایی مخاطبان با 

بحث زمین شناسی و معدن تلاش می کند.
مقایسه با کشورهای پیشرفته �

افض��ل در مقایس��ه وضعی��ت مع��ادن در ایران 
ب��ا کش��ورهای پیش��رفته گفت: هرچن��د انجمن 
زمین شناس��ی در راس��تای توس��عه بخش معدن 
فعالیت می کند، اما باید تلاش خود را بیش��تر کند. 
ما نس��بت به کشورهای پیشرفته عقب هستیم که 

باید این عقب ماندگی جبران شود. 
عض��و هیات مدیره انجمن زمین شناس��ی ایران 
درباره نقش انجمن زمین شناسی در حل مشکلات 
معدنی نی��ز گفت: تا امروز انجمن زمین شناس��ی 
با بس��یاری از مس��ئولان در زمینه تغییر یا اصلاح 
قوانی��ن وارد بح��ث و مذاک��ره ش��ده ت��ا قوانین و 
سیاست گذاری ها به نفع بخش معدن کشور تغییر 
کند. معضل اساسی این است که تصمیم گیرندگان 
هنوز در تصور دوران شکوفایی نفت به سر می برند 
و باور ندارند که این دوران تمام  شده است. او تاکید 

کرد: مس��ئله مهمی که باید موردتوجه مس��ئولان 
ق��رار گیرد، این اس��ت که حلقه نخس��ت زنجیره 
توس��عه پایدار ای��ران باید بخش زمین شناس��ی و 

معدن باشد.
توجه ویژه به بخش دانشگاهی �

افضل با اش��اره به اینکه انجمن های علمی نقش 
ارتباط��ی مهمی میان دانش��گاه و بخش حکومتی 
ب��ازی می کنن��د، تصریح کرد: بخش دانش��گاهی 
جامعه سال ها اس��ت که نادیده گرفته  شده است. 
ب��ا اینکه عده ای از لزوم توجه به دانش��گاه س��خن 
می گوین��د، متاس��فانه در عمل ای��ن بخش کنار 
گذاش��ته  شده اس��ت. مس��ئله مهم در این زمینه 
این اس��ت که انجمن ه��ای علم��ی می توانند پل 
راب��ط میان دانش��گاه و حکومت باش��ند. او تاکید 
ک��رد: انجمن زمین شناس��ی و مهندس��ی معدن 
دورنمای��ی را ملاحظ��ه می کند که بس��یاری آن 
را نمی بین��د؛ از همی��ن رو این انجمن س��عی دارد 
 نظ��ر حاکمان و مس��ئولان را ب��ه مباحث معدنی

 جلب کند. 
عضو هیات مدیره انجمن زمین شناس��ی ایران با 
اش��اره به لزوم تش��کیل وزارتخانه معادن و صنایع 

معدنی گفت: اگر وزارتخانه ای با نام معادن تشکیل 
ش��ود، تمامی بخش های انرژی و زمین شناسی را 
در بر می گیرد و س��ازمان زمین شناسی، ایمیدرو، 
بخ��ش معدن و صنای��ع معدنی کش��ور می توانند 
زیرمجموعه آن قرار گیرند. حتی اکتش��اف منابع 
هیدروکربنی و اکتش��اف عناصر رادیواکتیو هم به 

این وزارتخانه مرتبط می شود.
دوران نفت فروشی به پایان رسید �

افضل با اش��اره به اینکه مع��دن در عمل متولی 
ن��دارد، تصریح کرد: هرچند معدن متولیان زیادی 
در کش��ور دارد اما در عمل هی��چ متولی ندارد. این 
حوزه در س��ایه بازرگانی، دلال��ی و اقتصاد بازاری 
قرار گرفته و دچار معضلات اساس��ی شده است. او 
تصریح کرد: تا معدن متولی واقعی نداش��ته باشد، 

مسائل این بخش نیز حل نخواهد شد.
  عضو هیات مدیره انجمن زمین شناس��ی ایران 
تصریح کرد: سیاست گذاران باید به این باور برسند 
که دوران نفت فروش��ی، گازفروش��ی و به دس��ت 
آوردن مبالغ هنگفت از این منابع به پایان رس��یده 
است. امروز تغییرات انقلاب صنعتی چهارم و دوران 
پساکرونا همچون جنگ جهانی سوم گسترده شده 
است. به  این  ترتیب ما هم باید همراه با جهان پیش 
رفته و به اهمیت فناوری و علم توجه کنیم. ساختار 
سیاسی و اداری کش��ور باید متناسب با این دوران 
 تغییر کند، چراکه ساختار فعلی جوابگوی تغییرات

 نخواهد بود.
 افضل در ادامه گفت: باید بررس��ی ش��ود در چه 
زمینه هایی مزیت نس��بی وجود دارد و می توان در 
قالب انقلاب صنعتی و پساکرونا فعالیت کرد. امروز 
انجمن ه��ای علمی بیش  از پی��ش اهمیت دارند و 
نقش مهمی را در گس��ترش دانش و ارتقای سطح 

جامعه ایفا می کنند.
سخن پایانی... �

انجمن های مختلف حوزه معدن می توانند نقش 
کلیدی در ارتیاط بین دانش��گاه و سیاست گذاران 
ایف��ا کنند. ازآنجاکه درآمدهای نفتی کاهش  یافته 
و بخ��ش معدن بی��ش  از پیش مهم ش��ده، باید به 
نقش کلیدی انجمن ه��ای تخصصی مثل انجمن 
زمین شناس��ی توجه بیشتری شود. انتظار می رود 
سیاس��ت گذاران در تصمیم گیری ه��ای خ��ود از 
مقالات علمی و نق��ش انجمن ها به عنوان پل رابط 

میان دانشگاه و دولت بهره ببرند.
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عض��و هیات مدیره انجم��ن تولیدکنندگان فولاد 
ایران با انتقاد از نظارت ناکافی بر عرضه محصولات 
نهایی ف��ولادی در ب��ورس کالا، از رانت بالایی که 
ب��ه عده مح��دودی از نوردکاران نورچش��می اعطا 
می ش��ود، گلای��ه کرده و معتقد اس��ت که به جای 
تمرک��ز بر عرضه ف��ولاد میانی، ب��ر افزایش عرضه 
محصولات نهایی که مورد اس��تفاده مردم اس��ت، 

اصرار شود.
به گزارش ایسنا، سیدرضا شهرستانی با بیان این 
موضوع و اینکه تمرکز بر عرضه فولاد میانی و رانت 
بالایی که میزان آن تنها در مهر ماه امس��ال بالغ بر 
۶۰۰ میلیارد ریال بوده است، اظهار کرد: به عبارت 
دیگر این عده انگشت ش��مار، تمام سرمایه گذاری 
انجام ش��ده ب��رای احداث کارخانه خ��ود را فقط با 
یک س��ال بهره مندی از این رانت عظیم بازگش��ت 

می دهند! 
به همی��ن دلیل هم دائم��ا در دولت و مجلس و 

نهادهای دیگر در حال رایزنی هستند.
طب��ق اعلام انجمن تولیدکنن��دگان فولاد ایران، 
ای��ن عضو هیات مدی��ره انجمن، با اش��اره به اینکه 
وقتی صحبت از عدم عرضه نوردکارانی که ش��مش 
را خریداری کرده اند می ش��ود، آنها اعلام می کنند 
که این ش��مش ها را به صورت س��لف خریده ایم و 
هنوز تحویل نگرفته ایم؛ گفت: حتی اگر بر اس��اس 
ادع��ای همین افراد، آمار و ارقام را بررس��ی کنیم، 
می بینی��م که میزان ش��مش فولادی ک��ه در مهر 
ماه امس��ال تحویل ن��وردکاران ش��ده، ۴۸۰ هزار 
تن و می��زان معامله محصولات ن��وردی مربوط به 
خریداران شمش ۲۲۲ هزار تن بوده است در حالی 
ک��ه حتی به صورت حداقلی و بر اس��اس مصوبات 

کارگروه تنظیم بازار، بای��د ۲۸۷ هزار تن محصول 
عرضه می شده است.

 ب��ه عبارت��ی ۶۵ هزار ت��ن محص��ول در بورس 
کالا عرضه نش��ده و به طور خ��وش بینانه در بازار 
به فروش رس��یده اس��ت؛ لذا با توج��ه به اختلاف 
ح��دود ۱۰۰۰ تومان��ی میلگ��رد در ب��ورس کالا و 
بازار، رقم��ی حدود ۸۰۰ میلی��ارد تومان رانت آن 
 هم فقط در یک س��ال نصیب عده ای انگشت شمار 

می شود.
وی تصری��ح کرد: با این می��زان رانتی که نصیب 
نوردکاران نورچشمی می شود، می توان هر ماه چند 
کارخانه تعطیل ش��ده را احیا کرد و در این شرایط 
اقتصادی، به تولید و اشتغال کشور و معیشت مردم 

کمک کرد. 
حت��ی می توان س��الانه چند کارخان��ه جدید در 
مناط��ق محروم س��اخت و چرخ توس��عه کش��ور 
را چرخان��د؛ اما متاس��فانه ش��اهدیم ک��ه این عده 
محدود نه تنها از این رانت خواری س��یر نش��ده اند 
بلکه به دنبال رانت بیش��تر در سایه دستورالعمل ها 
و ش��یوه نامه های جدید هس��تند ک��ه امیدواریم با 
درایت و حساسیت نهادهای نظارتی جلوی اقدامات 

مخرب آنها گرفته شود.

دبی��ر انجم��ن صنعت س��یمان ب��ا بیان 
اینک��ه گاز ۴۵ کارخانه قطع ش��ده، گفت: 
نرخ مازوت ۳برابر گاز اس��ت و هزینه حمل 
هم۳۲ درصد گران شده است، از این رو باید 
مجوز افزایش دوباره نرخ را از وزارت صنعت، 

معدن وتجارت بگیریم.
ب��ه گزارش مه��ر، عبدالرضا ش��یخان در 
مورد وضعیت س��یمان در کشور، اظهارکرد: 
درحال حاضر نرخ هر کیس��ه س��یمان درب 
کارخانه ۱۵ هزار و ۵۰۰ تومان اس��ت. نرخ 
هر کیس��ه را برای مصرف کننده ۱۹ هزار و 
۵۰۰ تومان اعلام کرده اند ولی عامل فروش 
اگ��ر بخواهد خیلی در حق مش��تری لطف 
کند، هر کیس��ه را ۲۲ ه��زار و ۵۰۰ تومان 

می فروشد.
 دبیر انجمن صنف��ی کارفرمایان صنعت 
س��یمان افزود: هر چه نرخ را سرکوب کنند 
این اتف��اق می افت��د؛ اگر هر کیس��ه درب 
کارخانه ۱۵.۵۰۰ تومان اس��ت اما در ادامه 
ارزش اف��زوده، کرایه حمل، س��ود عامل و...  
دارد، به زور که نمی شود قیمت گذاری کرد؛ 
به عنوان نمونه هزین��ه حمل فقط در آبان 
م��اه ۳۲ درصد گران ش��ده که قطعا بر نرخ 

نهایی تأثیرگذار می گذارد.
 وی ادامه داد: کارخانه ها در ۷ ماه امسال 
نس��بت به مدت مش��ابه س��ال قبل، میزان 
توزیع سیمان در بازار داخلی را ۱۸.۶درصد 
افزای��ش داده ان��د. این افزای��ش توزیع باید 
به دنب��ال افزایش ساخت وس��از باش��د اما 
این گونه نبوده اس��ت. دبیر انجمن س��یمان 

اظهارکرد: قب��لا کارخانجات به دلیل هزینه 
مناس��ب حمل، سیمان را از مناطق پرتولید 
به مناطق پرمص��رف می بردند اما هم اکنون 
ب��ه دلیل هزین��ه بالای حم��ل کارخانجات 
نمی توانن��د این کار را انج��ام دهند و عامل 
ف��روش ه��م همان گونه که گفته ش��د اگر 
بخواه��د کمترین نرخ را به مش��تری بدهد، 
۲۲ هزار و ۵۰۰ تومان در هر کیسه است. 

ش��یخان در مورد کمبود سیمان در بازار 
گفت: کمبود س��یمان وج��ود ندارد بلکه به 
دلیل عدم جابه جایی ناشی از افزایش کرایه 
حمل، س��یمان در بازار کم اس��ت اما تولید 

کم نشده است. 
وی با بیان اینکه ۷۷ کارخانه س��یمان در 
کش��ور داریم، افزود: چند روز است که گاز 
۴۵ کارخان��ه را قطع کرده ان��د. وقتی گاز را 

قطع می کنند باید مازوت بدهند. 
سال گذشته مصوبه دولت بود که مازوت 
را با ن��رخ یارانه ای ب��ه کارخانجات بدهند؛ 
در حالی ک��ه نرخ مازوت یاران��ه ای ۳ برابر 
گاز اس��ت. لیتری ۳۰۰ توم��ان دم مخازن 
می دهن��د که با ۱۳۰ توم��ان هزینه حمل، 

در نهای��ت لیتری ۴۲۰ ت��ا ۴۳۰ تومان نرخ 
مازوت می ش��ود. دبیر انجمن سیمان گفت: 
هن��وز تولی��د در این ۴۵ کارخان��ه متوقف 
 نش��ده اما اگر مازوت نگیرند، تولید متوقف 

می شود. 
وی در مورد افزایش نرخ س��یمان، افزود: 
بای��د مجوز افزای��ش نرخ را تا پایان س��ال 
بگیریم. تفاوت نرخ م��ازوت و گاز روی نرخ 
تمام ش��ده هر تن س��یمان ۴۰ هزار تومان 
اثر می گذارد. آیا تولیدکنندگان باید از جیب 
خودش��ان بگذارند؟ کارخانج��ات نقدینگی 

ندارند که از جیب خودشان بدهند.
ش��یخان ادام��ه داد: تولیدکنن��ده گاز را 
مص��رف می ک��رد بع��د از یک ماه پ��ول را 
م��ی داد اما برای مازوت، پ��ول را باید همان 
ابتدا بده��د، هزینه حمل مازوت را هم باید 
پیش��اپیش پرداخ��ت کند، این مس��ائل در 
شرایطی است که کارخانجات مشکل شدید 

تأمین نقدینگی دارند.
وی گف��ت: علاوه بر این گفته اند که برای 
اطمینان در مورد استفاده درست از مازوت، 
کارخانجات باید برای تف��اوت نرخ یارانه ای 
م��ازوت )۳۰۰ تومان( با ف��وب خلیج فارس 
)۶ه��زار تومان( ضمانت بانکی بدهند. یعنی 

در سال جهش تولید بر سر تولید می زنند.
شیخان تصریح کرد: قرار بود قیمت گذاری 
سیمان توس��ط انجمن با هماهنگی وزارت 
صنع��ت، مع��دن و تجارت انجام ش��ود، اما 
هنوز نتوانسته ایم در این زمینه با مسئولان 

وزارتخانه جلسه ای ترتیب دهیم.

مشکل بازار سیمان هزینه حمل استافشاگری از رانت خرید شمش در بورس کالا
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معاون فروش و بازاریابی شرکت فولاد مبارکه 
اصفهان گفت: فولاد مبارکه اصفهان با داش��تن 
س��هم ۷۰ درصدی از بازار، بزرگ ترین شرکت 
در زنجی��ره تولی��د محص��ولات تخت کش��ور 
اس��ت. در گروه فولاد مبارکه اصفهان ش��رکت 
فولاد هرمزگان به عن��وان تولیدکننده تختال و 
۳ش��رکت ورق خودرو چهار مح��ال و بختیاری، 
تاراز و امیرکبیر کاش��ان به عنوان ش��رکت های 
پوش��ش دهی گالوانی��زه در کنار ف��ولاد مبارکه 

اصفهان در حال فعالیت هستند.
ب��ه گ��زارش ایلن��ا، طهم��ورث جوانبخ��ت 
اظهارکرد: در س��ال گذشته ش��رکت ۷ میلیون 
و ۶۰۰ ه��زار تن از محصولات خود را به فروش 
رسانده که از این میزان یک میلیون و ۴۵۰ هزار 
ت��ن به صادرات و مابقی آن مصرف داخلی بوده 
اس��ت. امس��ال نیز برنامه داریم تا به این میزان 

تولید و فروش دست یابیم.
وی ادام��ه داد: ب��ه دنبال افزای��ش نرخ ارز و 
ایج��اد وضعی��ت تورمی در کش��ور، محصولات 
ف��ولادی که پیش از این حک��م کالای مصرفی 
داشت و در صنایع پایین دستی استفاده می شد، 
از نگاه برخی که به دنبال تبدیل نقدینگی خود 
بودند به کالای س��رمایه ای تبدیل شد و به تبع 
آن تقاضای کاذبی برای این محصولات ش��کل 

گرفت.
وی افزود: در ۲۵ س��ال گذشته، فولاد مبارکه 
اصفهان تمام کارخانه ها و صنایع پایین دس��تی 
مصرف کنن��ده ورق ه��ای فولادی را شناس��ایی 
و ظرفی��ت آنها را کارشناس��ی، و در بازدیدهای 
دوره ای آن را به روزرس��انی کرده است. امروز ما 
به مدد داشتن یک بانک اطلاعاتی جامع شامل 
۱۱۰۰ مشتری از صنایع مصرف کننده ورق های 
فولادی، تولیدکننده واقعی را می شناس��یم و با 

آنها تعامل دوسویه داریم.
جوانبخ��ت ادامه داد: از س��ال ۹۷ سیس��تم 
بهین یاب راه اندازی ش��د و این سیستم ملاک و 
مبنای خرید ش��رکت های پایین دستی از بورس 
کالا قرار گرفت. از طرفی از ابتدای سال ۱۳۹۷ 
با افزایش ن��رخ ارز، نرخ محصولات فولادی نیز 
روند افزایش��ی داش��ت و به جه��ت کنترل نرخ 
محصولات، کارگروه تنظیم بازار تش��کیل ش��د. 
ای��ن کارگروه دس��تورالعمل تنظیم ب��ازار را در 
مردادم��اه ۱۳۹۷ تنظیم و اب��لاغ کرد، اما ابلاغ 
این دستورالعمل که بیشتر تمرکز آن بر کنترل 
نرخ بود، منج��ر به کنترل و کاهش التهاب نرخ 
در بازار فولاد ایران نش��د و اختلاف نرخ بورس 
کالا ب��ا بازار آزاد از حدود ۵ درصد )در ش��رایط 
عادی ک��ه این میزان منطقی اس��ت( به حدود 
۵۰درص��د افزای��ش یاف��ت. نهایت��ا محصولات 
فولادی با نرخ بازار که بسیار فراتر از نرخ بورس 

بود به  دست مصرف کنندگان رسید.
وی ادامه داد: از س��ال ۹۷ و بعد از راه اندازی 
سیس��تم بهین یاب، به دلیل آنکه این سیس��تم 
مبن��ای کارشناس��ی دقیقی نداش��ت، تقاضای 
کاذب در بازار ایجاد ش��د و به تبع آن التهاب در 
بازار همچنان وجود داشت. از اواخر سال گذشته 
دوباره کارگروه تنظیم بازار تصمیمات جدیدی 
درباره نح��وه قیمت گذاری در بورس اتخاذ کرد 

که با افزایش نرخ ارز و انتظار تورمی باعث ش��د 
فاصله نرخ بازار و بورس بیش از ۵۰درصد شود 
و ام��روز این فاصله در ورق های گرم با ضخامت 

پایین به ۶۰ تا ۷۰ درصد می رسد.
جوانبخت با اشاره به اینکه برخی شرکت های 
متقاض��ی فولاد وج��ود خارج��ی ندارند، گفت: 
اطلاعات موجود در سیستم بهین یاب از دقت و 
صحت کافی برخوردار نیست و این خود به نوعی 

به التهاب بازار دامن می زند.
مش��تری، تأمین کننده )شرکت فولاد مبارکه 
اصفه��ان( و بورس کالا س��ه رأس یک مثلث اند 
ک��ه با تعامل هم بازار را می س��ازند و با تکیه بر 
مکانیس��م عرضه و تقاضا منجر به کش��ف نرخ 
می ش��وند. ام��ا در س��ال های ۹۷ و ۹۸ با ورود 
س��ایر عوامل به قیمت گ��ذاری، در ۲ مرحله به 
این رابطه خدش��ه وارد ش��د، تا جای��ی که در 
برخی م��وارد مجبور به ابطال معاملات ش��دند 
و ای��ن مس��ئله به ف��ولاد مبارک��ه اصفهان که 
اس��اس برنامه ریزی تولید آن بر مبنای سفارش 
مش��تریان اس��ت، ضرب��ه وارد س��اخت. معاون 
فروش و بازاریابی شرکت فولاد مبارکه اصفهان 
ادامه داد: مش��کل دیگر ای��ن تصمیم گیری این 
بود ک��ه کنترل نرخ فقط ب��ر ورق های فولادی 
تمرکز داشت و صنایع دیگر مثل لوله و پروفیل 
که محصولات شان از تبدیل ورق فولادی حاصل 
می ش��ود، از این تصمیم مستثنا شدند و همین 
مسئله باعث ش��د نرخ این گروه از کالاها برای 

مصرف کننده نهایی افزایش پیدا کند.
وی در پاس��خ به این س��وال که چ��را فولاد 
مبارک��ه با اینکه مواد اولیه و صنایع بالادس��تی 
را خری��داری می کن��د، با ف��روش کالای خود 
به ص��ورت دس��توری مخالف اس��ت، گفت: اگر 
صنایع بالادس��تی م��ا به  صورت غیردس��توری 
عمل کنند، به این مشکل دچار نمی شوند، زیرا 
اطلاعات آنها در کدال موجود اس��ت و حاش��یه 
س��ود آنها تضمین ش��ده؛ اما اگر آنها از دستور 
خارج ش��وند، حاشیه س��ود آنها افزایش زیادی 

پی��دا می کن��د. وی ادامه داد: ما در س��ال های 
گذش��ته محصولات تولیدی خ��ود را در بورس 
عرضه می کردیم و مواد اولیه آن را نیز از طریق 
بورس خری��داری می کردی��م. همچنین جهت 
فروش کالا به مش��تریان خود ش��رایط اعتباری 
مهیا کرده بودیم که قطعا بار مالی آن به شرکت 
تحمی��ل می ش��د. ف��روش محصولات ش��رکت 
ب��ه ۲صورت عرضه مس��تقیم در ب��ورس کالا و 
مچینگ انجام می شد و ازآنجاکه احتمال داشت 
به دلیل تقاضای کاذب ایجادشده و شرایطی که 
قبلا اشاره کردم، معاملات ابطال شوند، به ناچار 
سهم بیشتری از کالای خود را در بورس عرضه 
کردیم و سهم فروش مچینگ را کاهش دادیم.

وی ادام��ه داد: ام��روز بس��یاری از صنای��ع 
پایین دس��تی ش��امل تولیدکنن��دگان لول��ه و 
پروفی��ل، خودروس��ازها، تولیدکنن��دگان لوازم 
خانگی و... متقاضی استفاده از سیستم مچینگ 
هس��تند، زیرا در این روش مش��تریان از مزیت 
خرید اعتباری بهره می برند و ضمن اطمینان از 
تأمین پایدار کالای خود، دیگر مجبور نیس��تند 
از دلالان بازار خرید نق��دی کنند. تا زمانی که 
اجازه ندهیم بازار براساس فرآیند عرضه و تقاضا 
حرکت کند، مش��کلات همچنان وجود خواهد 

داشت.
جوانبخ��ت همچنی��ن گف��ت: در ی��ک م��اه 
گذش��ته ضمن مذاکره با گروه ها و سندیکاهای 
مختلف اعلام کردیم که ش��رکت فولاد مبارکه 
براس��اس تجربۀ ۲۵ س��ال حضور در بازار فولاد 
کش��ور آمادگی دارد ضمن اج��رای کامل روش 
مچینگ، شرایط فروش اعتباری را دوباره برای 
مش��تریان خود فراهم کند؛ لیکن تصمیم گیری 
در این خصوص صرف��ا در اختیار فولاد مبارکه 
اصفهان نیس��ت و مس��تلزم حمایت بخش های 
دیگر ازجمله معاونت های محترم وزارت صنعت ، 

معدن و تجارت است.
وی ادام��ه داد: بر اس��اس داده ه��ای انجمن 
تولیدکنندگان فولاد ایران در سال ۹۸، مصرف 

محص��ولات نهایی فولادی کش��ور ح��دود ۱۶ 
میلی��ون تن بوده که از این میزان در حدود ۵۰ 
درصد معادل ۸ میلیون تن متعلق به محصولات 

تخت است.
با در نظر گرفتن ظرفیت نصب ش��ده اس��می 
تولید واقعی و مصرف ظاهری محصولات نهایی 
فولادی در کش��ور، می توان دریافت که تعادلی 
بین میزان عرضه و تقاضا در محصولات فولادی 
برقرار نیس��ت و مش��کلی بابت تأمین نیاز بازار 

داخلی وجود ندارد. 
این در حالی اس��ت که فولاد مبارکه اصفهان 
به تنهای��ی ۶ میلیون تن از ای��ن تقاضا را تأمین 
می کن��د و مابق��ی آن )مع��ادل ۲ میلیون تن( 
توس��ط س��ایر تولیدکنن��دگان ک��ه عمدتا در 
بخ��ش خصوصی فعال اند تأمین ش��ده اس��ت، 
ب��ا این تفاوت ک��ه تنها ف��ولاد مبارکه اصفهان 
محصولات خود را در بورس عرضه کرده و سایر 
تولیدکنندگان با داش��تن سهم ۲۵ درصدی از 
ب��ازار، محصولات خود را وارد چرخه بورس کالا 
نکرده و به صورت آزاد می فروش��ند و همین امر 
باع��ث برهم خ��وردن توازن عرض��ه و تقاضا در 

بورس و به تبع آن افزایش نرخ می شود.
وی ادامه داد: امروز همه تصمیم گیران حوزه 
بازار به دنبال کنترل نرخ بورس هستند، اما آیا 
توانسته اند نرخ بازار را کنترل کنند؟ هرچه نرخ 
بورس بیش��تر س��رکوب ش��ود، فاصله بین نرخ 
بورس و بازار بیش��تر می ش��ود. بنابراین عوامل 
مداخله گر نباید وارد قیمت گذاری بشوند و باید 
اجازه بدهند نرخ واقعی از تلاقی عرضه و تقاضا 

حاصل شود.
وی ادام��ه داد: ام��روز متأس��فانه دچار تعدد 
کانال ه��ای تصمیم گی��ری ش��ده ایم و مراج��ع 
مختلف هرکدام از دیدگاه خود نسبت به تدوین 
و اب��لاغ دس��تورالعمل ها و بخش نامه ه��ا اقدام 
می کنند و این نتوانس��ته به التهاب بازار کمکی 
کند. از نگاه فولاد مبارکه اصفهان راه حل صحیح 
این اس��ت که مش��کلات س��ایر تولیدکنندگان 

)نوردکاران( رسیدگی و رفع شود تا آنها بتوانند 
تولیدات شان را در بورس عرضه کنند و در کنار 
آن اج��ازه دهند ن��رخ واقعی در بازار براس��اس 
عرضه و تقاضا ش��کل گیرد. تا زمانی که تفاوت 
نرخ بورس کالا و بازار آزاد به یک فاصله منطقی 
)کمتر از ۱۰ درصد( نرس��د، هر راه کار دیگری 

بی نتیجه خواهد بود.
جوانبخ��ت اف��زود: ام��روز ب��ا وج��ود هم��ه 
تحریم های بین المللی، به مدد الهی توانسته ایم 
حضور موفقی در بازارهای خارجی داشته باشیم 
و س��همی از محصولات خود را صادرات کنیم؛ 
اما متأسفانه برخی تحریم های داخلی مشکلاتی 
پیش روی ما نهاده اس��ت. شرکت جهت تأمین 
ارز موردنی��از خ��ود ب��ه می��زان ۷۰۰ میلیون 
دلار، ص��ادرات یک میلی��ون و ۳۰۰ هزار تن را 
هدف گذاری کرده ک��ه در صورت عدم تحقق و 
به تب��ع آن عدم تأمی��ن ارز موردنیاز، کل تولید 
۷/۶ میلیون تنی شرکت در مخاطره خواهد بود.

وی ادامه داد: متأس��فانه ب��ه بهانه تأمین نیاز 
داخلی کش��ور، محدودیت هایی ب��رای صادرات 
ایج��اد ش��ده و محص��ولات صادرات��ی م��ا در 
گمرکات داخلی با مش��کلاتی مواجه می شوند. 
ش��رکت فولاد مبارکه خود را مکلف و پایبند به 
رعایت کف عرضه تکلیفی جهت تأمین نیاز بازار 
داخلی می داند و حتی تاکنون ۱۰ تا ۱۵ درصد 
بیش��تر از مقادیر تعیین شده محصولات خود را 
در بورس کالا عرضه کرده اس��ت، اما انتظارمی 
رود ش��رکت بتواند صادرات بخش��ی از ظرفیت 
تولید خود را بدون محدودیت های اعمال ش��ده 

انجام دهد.
وی ادامه داد: با وجود همه مشکلات و مقابله 
با تحریم ه��ای خارج��ی، امروز ف��ولاد مبارکه 
اصفه��ان تولیدات��ش را ب��ه اروپ��ا، خاورمیانه، 
ع��راق، افغانس��تان، آس��یای میانه و چین صادر 
می کن��د و ارز حاص��ل از ص��ادرات را به تأمین 
مواد اولیه اختصاص می ده��د. صادرات با عبور 
از محدودیت های داخلی انجام ش��ده است، اما 
نتوانس��تیم ب��ه اهدافمان در ۶ ماهه اول س��ال 
برسیم و پیش بینی می شود در خوش بینانه ترین 
حال��ت صادرات ما نس��بت به س��ال گذش��ته 
۳۰ درص��د کاه��ش پیدا کند که این ناش��ی از 

تحریم های خودساخته داخلی است.
معاون فروش و بازاریابی شرکت فولاد مبارکه 
اصفهان افزود: ش��اید برخی ها بگویند قیمت ها 
نسبت به اول س��ال ۲ برابر شده است. هرچند 
این یک واقعیت اس��ت، اما بای��د توجه کرد که 
فولاد مبارکه اصفهان یک شرکت بورسی است 
و عملک��رد ش��فافی دارد و گزارش های مالی و 
حسابرسی شده ش��رکت نشان می دهد حاشیه 
س��ود ف��ولاد مبارکه اصفهان نس��بت به س��ال 
گذش��ته نه تنها تغییری نکرده، بلکه یک درصد 
هم کاهش داشته و این امر ناشی از افزایش نرخ 
مواد اولیه و هزینه تمام شده محصولات تولیدی 
است. بدیهی اس��ت افزایش نرخ ارز باعث شده 
بخشی از تأمین کالاهای موردنیاز شرکت که از 
منابع خارجی خریداری می شود، با افزایش نرخ 
مواجه شود و حاشیه سود شرکت را متأثر سازد. 
بنابراین با وجود ۲ برابر ش��دن درآمد حاصل از 
فروش، حاش��یه سود شرکت ثابت مانده و حتی 

یک درصد کاهش نشان می دهد.

موانع داخلی بر سر راه صادرات فولاد مبارکه اصفهان

توسعه شبکه های دانشی 
در گروه فولاد مبارکه

در تقویم ف��ولاد مبارکه اصفه��ان اول آذرماه 
س��الروز کس��ب جایگاه یازدهم از سوی شرکت 
فولاد مبارکه اصفهان در بین شرکت های دانشی 

برتر آسیا در سال ۱۳۹۶ است. 
به گزارش روابط عمومی فولاد مبارکه اصفهان، 
ب��ه همین مناس��بت محم��د ناظم��ی هرندی، 
مدیر تضمی��ن کیفیت و تعالی س��ازمانی فولاد 
مبارکه اصفهان اظهار ک��رد: در فضای پرتلاطم 
کس��ب وکار امروزی، س��ازمان ها هم��واره در پی 
کس��ب مزیت رقابتی و ارتقای قابلیت های خود 

در مقایسه با سایر رقبایشان هستند.
 دان��ش به عن��وان س��رمایه ارزش��مندی که 
می تواند منبعی برای خلق ارزش باش��د، امروزه 
بیش از پی��ش موردتوجه قرار گرفته و از عوامل 
اصل��ی پیش برنده هر س��ازمان در فضای رقابتی 
به ش��مار می آید، تا آنجا که از آن به عنوان یکی 
از مهم ترین دارایی های نامش��هود س��ازمان یاد 

می شود.
ناظم��ی در ادامه ضمن اش��اره به ابداع مفهوم 
مدیریت دانش در س��ال های اخیر خاطرنش��ان 
کرد: تعاریف گوناگونی توسط افراد مختلف برای 
مفهوم مدیریت دانش ارائه ش��ده است که یکی 
از معروف تری��ن آنها به فرآیندی اش��اره دارد که 
شناسایی، کسب، ایجاد و نگهداری و به کارگیری 
دان��ش را برای افراد س��ازمان در زمان مناس��ب 

فراهم می کند.
مدیر تضمین کیفیت و تعالی سازمانی شرکت 
ف��ولاد مبارکه اصفه��ان در ادامه گف��ت: فولاد 
مبارک��ه اصفهان پس از عبور از دوران س��اخت 
و بهره برداری و ورود به دوران رش��د و توس��عه، 
نگاه دانش محور در سازمان را دنبال کرده است. 
در واقع دانش و تجربه کسب ش��ده در آن دوران 
موتور محرک اصلی در دوران توسعه بوده است.

وی تأسیس شرکت مهندسی فولاد، راه اندازی 
موفق ش��رکت ف��ولاد هرمزگان، ش��رکت فولاد 
سفیددش��ت و ف��ولاد س��نگان را در کنار دیگر 
توسعه های ش��کل گرفته در س��ال های گذشته، 
گواه��ی بر اثب��ات این ادعا دانس��ت و گفت: در 
حوزه کارکنان نیز با تمرکز بر توس��عه کار تیمی 
و مش��ارکتی و ایجاد زیرس��اخت های اطلاعاتی 
و دانش��ی، زمین��ه ایج��اد فرهن��گ تس��هیم و 
اشتراک گذاری دانش و تجارب فراهم شده است.

محمد ناظم��ی هرندی در ادامه خاطرنش��ان 
کرد: فولاد مبارکه اصفهان در زمینه پیاده سازی 
و اج��رای مفاهیم مدیریتی در س��ازمان همواره 
کوشیده با بهره گیری از الگوهای معتبر جهانی، 

بهترین رویکردها را طراحی و اجرا کند.
 MAKE: Most م��دل  ادام��ه  در  وی 
را   Admired Knowledge enterprise
یک��ی از معتبرتری��ن الگوه��ا در زمینه مدیریت 
دانش دانس��ت و افزود: با ارائه یک الگوی جهانی 
برای س��ازمان های دانش محور، به صورت سالانه 
جایزه ای در سطوح ملی، قاره ای و جهانی تعریف 

شده است.
 ف��ولاد مبارک��ه اصفهان از س��ال ۱۳۹۰ وارد 
فرآیند ارزیابی این جایزه شد که توسط دانشگاه 
صنعتی شریف به عنوان نمایندگی MAKE در 

ایران برگزار می شود.
 این شرکت در س��ال های ۹۰ تا ۹۳ به عنوان 
س��ازمان دانش��ی برتر ای��ران معرفی ش��د و در 
س��ال ۹۴ برای نخس��تین مرتب��ه در جمع ۲۵ 
ش��رکت برتر آس��یا قرار گرفت. نهایت��ا در ادامه 
این مسیر در س��ال ۹۶ موفق شد با کسب رتبه 
یازدهم آس��یا در کن��ار ش��رکت هایی همچون 
سامس��ونگ و تویوتا قرار گیرد.وی ضمن اش��اره 
 MIKE: Most ب��ه برگزاری جایزه ای با عنوان
 Innovative Knowledge enterprise
در دانشگاه هنگ کنگ به صورت سالانه، موفقیت 
ف��ولاد مبارک��ه اصفهان در کس��ب ای��ن جایزه 
جهان��ی در س��ال ۹۸ را یادآور ش��د و گفت: از 
برنامه های آتی سازمان در حوزه مدیریت دانش 
می توان به توس��عه ش��بکه های دانشی در سطح 
گ��روه فولاد مبارکه اصفه��ان، ایجاد انجمن های 
 تخصص��ی و تکمیل نقش��ه های دانش فرآیندی 

اشاره کرد.
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کاهش مصرف الکترود در کوره های قوس الکتریکی شرکت فولاد هرمزگان

مقدمه��
الکت��رود گرافیت��ی از جمل��ه اق��ام مصرفی اس��تراتژیک صنعت 
فولادس��ازی اس��ت که 8 ت��ا 12 درصد قیمت تمام ش��ده محصول 
در ای��ن صنعت را به خود اختصاص داده اس��ت. الکترود گرافیتی از 
99.8 درصد کربن )کک س��وزنی( تشکیل ش��ده است که نقش آن 
انتقال جریان الکتریس��یته از بازوها به بار کوره از طریق ایجاد قوس 

الکتریکی است )1(.
انتخاب گرافیت به عنوان جنس الکترود درکوره های قوس الکتریکی 
ب��ه دلیل ویژگی های��ی از جمله: هدای��ت الکتریکی عال��ی، هدایت 
حرارتی بالا، دیرگدازی بالا،  نداش��تن نقطه خمیری شدن، نداشتن 
نقطه ذوب، افزایش استحکام مکانیکی در دمای بالا، انبساط حرارتی 
کم، مدول الاستیس��یته مناس��ب، مقاومت زیاد در برابر شوک های 
حرارتی، عدم تاثیر بر آنالیز مذاب و خنث�ی بودن از نظر ش��یمیایی، 
قابلیت ماش��ین کاری خوب و اکسیداسیون ضعیف می باشد )1(. در 
حالت کلی مصرف الکترود در کوره های قوس الکتریکی به دو دسته 
معمول و غیرمعمول تقس��یم می شود. مصرف معمول الکترود شامل 
مصرف از نوک الکترود )ناشی از تصعید( و سطوح جانبی آن )ناشی 
از اکسیداسیون سطحی( است. مصرف غیرمعمول الکترود نیز عمدتاً 
ناشی از شکست الکترود )ناشی از برخورد با قراضه، مونتاژ نامناسب 

و ...( است  )1 و2(. 
مص��رف از نوک الکت��رود با توان دوم جریان عب��وری از آن رابطه 
مس��تقیم دارد. مصرف الکترود از س��طوح جانب��ی آن به این دلیل 
اس��ت که س��طح الکترود در حی��ن کار در معرض هوا ق��رار دارد و 
گرافیت در محیط اتمس��فری دچار اکسیداس��یون می شود )1 و 3(. 
در پژوهش حاضر مجموعه اقدامات انجام شده جهت کاهش مصرف 
الکتروده��ای کوره های قوس الکتریکی در ش��رکت فولاد هرمزگان 

تشریح شده است.
روش�تحقیق��

در این پژوهش مصرف ماهیانه الکترود های گرافیتی در بازه زمانی 
نیمه نخست سال جاری بررس��ی و با میزان مصرف الکترود سالیان 
قبل مقایس��ه شده ش��ده اس��ت. در جدول 1 ترکیب شیمیایی این 

الکترودها نشان داده است.
الکترود های مورد استفاده دارای طول 2700 میلی متر و قطر 600 
میلی متر می باشند. در جدول 2، خواص فیزیکی این الکترودها بیان 

شده است.
نتایج�و�بحث��

در شکل 1، روند ماهیانه مصرف الکترود کوره های قوس الکتریکی 
در س��ال جاری نش��ان داده ش��ده و با نرخ مصرف متوسط سالیان 
گذشته مقایسه شده است. مطابق این نمودار، میزان مصرف متوسط 
الکترود در س��ال 1396، 1.96 کیلوگرم بر ت��ن بوده که این میزان 

در نیمه نخست سال جاری به 1.82 کیلوگرم کاهش یافته است.
در ادام��ه مجموع��ه اقدامات انجام ش��ده جه��ت کاهش مصرف 

الکترودهای گرافیتی شرح داده شده است.
��TTT�)1(کاهش�زمان�تخلیه�تا�تخلیه

مص��رف الکت��رود از نوک و س��طوح جانبی الکترود ب��ه ترتیب از 
رابطه های )1( و )2( پیروی می کند )3(.

TC=
 

در��2رابطه�فوق:��
)kg/t( میزان مصرف از نوک الکترود  :TC

 )kg/kA2.h( نرخ مصرف ویژه نوک الکترود :K
)kA( جریان عبوری :I

)h( مدت زمان اعمال قوس الکتریکی :P.on
)ton( تناژ تخلیه :Wt

)kg/t( میزان مصرف از سطوح جانبی الکترود :SWC
)kg/m2.h( نرخ مصرف ویژه سطح جانبی الکترود :A

)m( قطر متوسط بخش اکسید شده ستون الکترود :D
)m( طول متوسط بخش اکسید شده ستون الکترود :L

)h( مدت زمان تخلیه تا تخلیه کوره :TTT
با توجه به رابطه های )1( و )2( مصرف نوک الکترود متاثر از مدت 
زم��ان اعمال قوس الکتریکی )p.on)2(( اس��ت. در حالی که مصرف 
س��طح جانبی الکترود متاثر از کل زمان تخلیه تا تخلیه اس��ت )3(. 
م��دت زمان متوس��ط تخلیه تا تخلیه در س��ال 1396، 79.6 دقیقه 
ب��وده که ای��ن میزان در 6 ماهه اول س��ال 1397 ب��ه 75.1 دقیقه 
کاهش یافته اس��ت. جهت کاهش این زمان، مدت زمان اعمال قوس  
ب��ه میزان 1.1 دقیقه و مدت زمان قطع قوس)p.off)3 به میزان 3.4 
دقیقه کاهش پیدا کرده اس��ت که کاهش مدت زمان کل توقفات و 
آماده س��ازی عامل کاهش مدت زمان قطع قوس)p.off)4 بوده است  

)جدول 3(.
�افزایش�بهره�وری)5(���

مطاب��ق رابطه های )1( و )2( با افزایش ش��اخص بهره وری به طور 
همزمان مصرف الکترود از نوک و سطوح جانبی کاهش می یابد )3(. 
مطابق جدول )3( میزان متوسط بهره وری از 92.1 تن بر ساعت در 

س��ال 1396 به 97.2 دقیقه در 6 ماهه نخست سال جاری افزایش 
یافته است.

�پوشش�دهی�الکترود��
یکی از راهکارهایی که از سالیان گذشته به منظور کاهش مصرف 
الکترودهای گرافیتی انجام می ش��ود، حفاظت از س��طح الکترود در 
مقابل اکسیداسیون یا حداقل به تاخیر انداختن شروع اکسیداسیون 
توسط پوشش دهی آن است. همان گونه که بیان شد، میزان مصرف 
الکترود از س��طوح جانبی متناسب با سطح در معرض اکسیداسیون 
اس��ت که این پوش��ش دهی این س��طح را کاهش می دهد. از طرف 
دیگر پوش��ش دهی باعث می شود مخروطی ش��دن الکترود ناشی از 
اکسیداس��یون)6(�کاهش یابد که این موضوع منج��ر به افزایش قطر 
ن��وک الکت��رود  و در نتیجه کاهش چگالی جری��ان و نهایتا کاهش 

مصرف نوک الکترود می شود )2(. 
بدین منظور، س��طح الکترود با یک لایه محافظ با چسبندگی بالا 
به ضخامت حدود 0.4 میلی متر مطابق با روش و مواد یک ش��رکت 
دانش بنیان، پوشش داده ش��د. ترکیب شیمیایی پوشش در جدول 

4 بیان شده است.
اص�اح�قطر�مج�اری�الکت�رود�در�دلتای�نس�وز�کوره�و���

کنترل�واکنش�های�فرا�احتراق
هم��ان گونه که بیان ش��د منافذ ورود ه��وا در مجاورت الکترودها 
عام��ل مصرف آن از س��طوح جانب��ی اس��ت )1 و 3(. از این رو قطر 
مج��اری الکترود در دلت��ای کوره از 90 به 70 س��انتی متر کاهش 

پیدا کرد. 
بهبود�پفکی�شدن�سرباره��

بهبود پفکی شدن سرباره یکی از ابزار کاهش مصرف الکترود است. 
در صورتی که س��رباره به طور مناس��ب پفکی نش��ود، پوشش قوس 
الکتریکی به خوبی انجام نمی ش��ود و تاب��ش)7(�به دیواره جانبی رخ 
می ده��د. این موضوع باعث افزایش اتاف ان��رژی و مصرف الکترود 
بواسطه پله ای ش��دن ابندای الکترود می شود و همچنین فرسایش 
نس��وز در نقاط داغ)8(�را نیز افزایش می دهد )4 و 5(. شکل شماره 2 

نقطه کاری سرباره در حالت اشباع منیزیت را بررسی می کند.
از ای��ن رو به منظور بهبود پفکی ش��دن س��رباره، آم��اده به کاری 
سیستم تزریق کربن)9(� افزایش یافت و در هر ذوب در حدود 1000 
کیلوگرم کربن تزریق می ش��ود. تزریق کربن باعث انجام واکنش )3( 

می شود:
[C]+(FeO)=Fe+CO(g)                  )3(

انجام این واکنش باعث تش��کیل حباب های گازی CO می ش��ود 
که موجب پفکی ش��دن سرباره می شود. همچنین به دلیل گرماگیر 
بودن واکنش و افزودن کربن با دمای پایین به سرباره، دمای سرباره 
کاهش می یابد. کاهش دما و میزان FeO در س��رباره باعث افزایش 
ویس��کوزیته موثر )10(�آن ش��ده ک��ه این موضوع منج��ر به افزایش 
ماندگاری حباب های گازی در س��رباره و بهبود پفکی ش��دن سرباره 

می شود ]6[.
پایش�مستمر�سیستم�تنظیم�الکترود��

در حال��ت کلی با افزایش طول قوس )افزایش ولتاژ ثانویه( که همراه 
با کاهش جریان ثانویه می باش��د، مصرف الکترود کاهش پیدا می کند. 
با این وجود پیش نیاز استفاده از طول قوس بلند، پفکی شدن مناسب 
س��رباره است که بتواند از خوردگی نس��وز دیواره کوره جلوگیری کند 

.]7[
سیس��تم تنظیم الکترود بایستی به نحوی کار کند که در منحنی 
توان)11(، نقطه متناظر کوره در ناحیه بهینه )مناطق نزدیک به نقطه 
عطف منحنی( قرار داش��ته باش��د. بنابراین پایش سیس��تم تنظیم 
الکت��رود با کنترل نحوه قرارگیری نقط��ه متناظر هر فاز الکترود در 

منحنی توان انجام می گیرد ]7[.
نتیجه�گیری��

مجموع��ه اقدامات ذیل باعث کاهش مص��رف الکترود از 1.96 در 
س��ال 1396 ب��ه 1.82 کیلوگرم بر تن در 6 ماهه اول س��ال 1397 

شده است:
- م��دت زمان متوس��ط تخلیه تا تخلیه از 79.6 ب��ه 75.1 دقیقه 

کاهش یافت.
- شاخص بهره وری از 92.1 به 97.2 دقیقه افزایش یافت.

- اصاح قطر مجاری الکترود در دلتای کوره از 90 به 70 س��انتی 
متر کاهش پیدا کرد. )به واسطه استفاده از سوکت دلتای نسوز سقف 

کوره(
- س��طح الکترود با یک لایه محافظ با چسبندگی بالا به ضخامت 
0.4  میلیمتر پوش��ش داده ش��د. مقایس��ه صورت گرفته در خال 
مص��رف و ع��دم مصرف بر هر ف��از، حدود 8درص��د کاهش مصرف 

مشاهده شد.
- جهت بهبود پفکی ش��دن سرباره، آماده به کاری سیستم تزریق 
کرب��ن افزایش یافت و در ه��ر ذوب در حدود 1000 کیلوگرم کربن 

تزریق شد.
- از طول قوس های بلند و پایش مس��تمر سیستم تنظیم الکترود 

استفاده شد.  
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چکیده��
مصرف الکترودهای گرافیتی در کوره های قوس الکتریکی یکی از عوامل مهم 

هزینه بر در فرآیند فولادسازی است. 
از این رو در کارخانه های مختلف فولادس��ازی تحقیقات فراوانی جهت کاهش 

مصرف الکترودهای گرافیتی انجام شده است. 
در این پژوهش اقدامات انجام شده جهت کاهش مصرف الکترود در کوره های 
 قوس الکتریکی شرکت فولاد هرمزگان و نتایج به دست آمده مورد بررسی قرار گرفته 

است. 

می��زان مصرف متوس��ط الکترود در س��ال 1396، 1.96 کیلوگرم بر تن بوده 
که در نتیجه اقدامات انجام ش��ده این میزان در نیمه نخس��ت س��ال جاری به 
1.82کیلوگ��رم کاهش یافته اس��ت که این امر باعث کاهش هزینه س��الیانه به 

میزان 5 میلیون یورو می گردد.

1  . Tap to Tap   2. Power On   3.Power Off   4. Power Off    5. Productivity  6. Oxidation Cone
7. Radiation  8. Hot Spot   9. Carbon Injection   10. Effective Viscosity   11. Power Curve   *Karami.o@hosco.ir

کلمات کلیدی: الکترود گرافیتی، کوره قوس الکتریکی، کاهش هزینه.

جدول 1: ترکیب شیمیایی الکترودهای گرافیتی مورد استفاده

نیتروژنآلومینیومسیلسیمگوگردکلسیمآهنکربنعنصر

99.80.040.050.050.010.020.03درصد وزنی

جدول 2: خواص فیزیکی الکترودهای گرافیتی مورد استفاده

استحکام مقاومت ویژهدانسیته ظاهریخواص
تخلخلضریب انبساط حرارتی     مدول یانگپیچشی

%g/cm³ΩmµN/mm2N/mm2µm/°cواحد

25-0.620-95000.3-13/77000-6.510/7-1/754.5-1/65مقدار

)ELCOPAT( جدول 4: ترکیب شیمیایی پوشش مورد استفاده

SiSiCCFe2O3ترکیب

5-143-359-3530-30درصد وزنی

جدول 3: مقایسه برخی آیتم های کوره قوس الکتریکی

6 ماهه نخست 1397سال 1396واحدشاخص

55.154.0دقیقه به ازای هر ذوبمدت زمان اعمال قوس

10.38.3دقیقه به ازای هر ذوبمدت زمان آماده سازی

9.18.8دقیقه به ازای هر ذوبمدت زمان کل توقفات

24.521.1دقیقه به ازای هر ذوبمدت زمان قطع قوس

79.675.1دقیقه به ازای هر ذوبمدت زمان تخلیه تا تخلیه

92.197.2تن بر ساعتشاخص بهره وری

امید کرمی*، جواد قراگوزلو، محمد شریف شریفیان، محمدحسین سعادتی، مهدی سبزواری، ایوب گودرزی
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اثرگذاری خانه معدن در سیاست گذاری های مهم دولتی
گروه معدن

رئی��س خانه معدن خراس��ان جنوب��ی معتقد 
اس��ت خانه معدن خراس��ان جنوبی توانس��ته با 
پش��تیبانی و حمایت از فعالیت بخش خصوصی 
در ح��وزه معدن نقش پررنگ��ی در بهبود فضای 
کسب و کار از طریق ارتباط با مسئولان تقنینی، 
 اجرای��ی و قضایی اس��تان خراس��ان جنوبی ایفا 

کند. 
علیرضا باقری در گفت وگو با بیرونیت گفت: این 
تش��کل از بدو تاسیس از طریق عضویت و حضور 
فعال و مستمر در شورای معادن استان و کارگروه 
کارشناسی ذیل آن کارگروه در شناساندن مسائل 
مبتلا ب��ه فعالان بخش معدن و موانع توس��عه و 
ش��کوفایی این بخش تلاش کرده و خوشبختانه 
در قری��ب به اتفاق موارد ب��ا دیدگاه های مثبت و 
حمایت های آنها مواجه شده است. ادامه گفت وگو 

به شرح زیر است: 
هدف از تش�کیل خانه معدن خراس�ان  �

جنوبی در سال 1394 چه بود؟
هدف از ایجاد این تشکل پشتیبانی و حمایت از 
فعالی��ت بخش خصوصی در حوزه معدن با بهبود 
فضای کس��ب و کار از طریق ارتباط با مسئولان 
تقنینی، اجرایی و قضایی استان خراسان جنوبی 
است. این ارتباط از طریق مطالبه گری با رویکرد 
تعاملی در خصوص درخواس��ت اصلاح رویه های 
اجرایی یا تدوین شیوه نامه های جدید در سازوکار 
دیوانس��الاری اداری ب��ه منظ��ور احق��اق حقوق 
مکتش��فان، معدنکاران و صاحبان صنایع معدنی 
در بس��تر اج��رای صحیح قانون مع��ادن صورت 

می گیرد. 
اث��رات  روش��نگری  و  مقابل��ه  آن  علاوه ب��ر 
و  توافقنامه ه��ا  آیین نامه ه��ا،  س��وء تصمیمات، 
بخش��نامه هایی اس��ت که گاه و بی گاه از سوی 
مسئولان صادر شده و فعالیت این بخش را دچار 
تلاطم و بی ثباتی می کند. این تش��کل به عنوان 
عض��و حقوقی خان��ه معدن ایران، سیاس��ت های 
کلان خ��ودر را در زمین��ه راهبرده��ای مصوب 
ش��ورای سیاس��ت گذاری خانه مع��دن ایران که 
مجمع عمومی تش��کل های استانی خانه معدن و 
هیات رئیسه خانه معدن ایران است، برنامه ریزی 

و اجرا می کند.

درحال حاضر این تشکل چند عضو دارد  �
و این بهره برداران در کدام بخش از زنجیره 

ارزش افزوده معدن متمرکز شده اند؟ 
از  ای��ن تش��کل دارای بی��ش  درحال حاض��ر 
۶۰عضو حقیقی و حقوقی از معدنکاران تلاش��گر 
این استان کمتر توس��عه یافته است. اصلی ترین 
محصول معدنی استان که بخش بزرگی از آن در 
مالکیت بخش خصوصی تحت نفوذ دولت اس��ت 
زغال س��نگ است. اکتشاف، اس��تخراج و فرآوری 
م��س، س��نگ های تزئینی، خاک ه��ای صنعتی، 
منیزی��ت، کرومیت، گوهر س��نگ و اخیرا طلا از 
ب��ا اهمیت تری��ن فعالیت های معدنی در اس��تان 

خراسان جنوبی است. 
به نظر شما فعالیت خانه معدن خراسان  �

جنوبی چه دس�تاوردی در اس�تان داش�ته 
است؟ 

 این تش��کل از بدو تأسیس از طریق عضویت و 
حضور فعال و مس��تمر در ش��ورای معادن استان 
و کارگروه کارشناس��ی ذیل آن، کارگروه تسهیل 
و رف��ع موانع تولید، ش��ورای گفت وگوی دولت و 

بخش خصوصی، کارگروه تعامل سازمان صنعت، 
معدن و تجارت و سازمان منابع طبیعی، کمسیون 
معدن اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کش��اورزی 
داشته است. همچنین برگزاری جلسات مستقل 
با مس��ئولان ارش��د اجرایی، نمایندگان مجلس 
ش��ورای اس��لامی و مس��ئولان قضایی استان و 
بعض��ا خارج از اس��تان در شناس��اندن مس��ائل 
مبتلا ب��ه فعالان بخش معدن و موانع توس��عه و 
ش��کوفایی این بخش تلاش کرده و خوشبختانه 
در قری��ب به اتفاق موارد ب��ا دیدگاه های مثبت و 
حمایت های ایشان مواجه شده است. اما متأسفانه 
در میدان اجرا به غیر از تعداد معدودی مشکلات 
م��وردی موفقیت های قابل توجه��ی خصوصا در 
م��وارد مربوط ب��ه منابع طبیعی نداش��ته ایم که 
علت اصل��ی آن قوانی��ن و آیین نامه های اجرایی 
س��ازمان جنگل ها، مراتع و آبخیزداری کش��ور و 
مغایرت های محرز آنها با قانون معادن است. این 
واقعیت مسئولان اجرایی را در تصمیم گیری های 
موافق با توسعه معدنی بسیار محدود می کند. در 
صورتی که همان گونه که بارها بیان شده درگیری 

بخ��ش معدن ب��ا مناب��ع طبیعی در مقایس��ه با 
 بخش های کشاورزی و عمران و شهرسازی بسیار 

ناچیز است.
مع�ادن اس�تان خراس�ان جنوب�ی با چه  �

مش�کلاتی دس�ت و پنجه ن�رم می کنن�د و 
معدن�کاران بخ�ش خصوص�ی درگی�ر چ�ه 

چالش هایی هستند؟ 
معادن استان خراسان جنوبی به عنوان بخشی از 
معادن کل کشور با مشکلات کلانی روبه رو هستند 
اع��م از کمبود و گرانی توجیه ناپذیر ماش��ین آلات 
معدن��ی، عدم وج��ود زیر س��اخت های لازم برای 
تراب��ری، انرژی و ارتباط��ات، در گیری های عدیده 
عرصه ه��ای فعالیت معدنی با عرصه های س��ازمان 
مناب��ع طبیعی، بلوک��ه بودن بخش ه��ای بزرگی 
از اس��تان جهت توس��عه فعالیت ه��ای معدنی به 
وس��عت چند صد برابر مس��احت محدودیت های 
قانون��ی مندرج در قانون مع��ادن، درگیری زیاد با 
دیوان س��الاری دولتی به علت تعدد رو به افزایش 
س��ازمان ها و ادارات ذ ی ربط و مدعی فعالیت های 

معدنی.

خانه معدن خراسان جنوبی برای حل این  �
مش�کلات چه اقداماتی انجام داده است و چه 

نقشی می تواند ایفا کند؟
تلاش های ما برای حل مشکلات در داخل استان 
در ذیل فعالیت های مطرح شده در بخش های قبلی 
این مصاحبه صورت  بندی می شود. لیکن به صورت 
کلی به علت رویکرد های تمرکز گرایانه هم در نظام 
تقنینی و هم نظام اجرایی کش��ور متاسفانه تدوین 
و اس��تفاده از شیو ه نامه های منطقه ای با محدودیت 
زمانی مش��خص که بتواند مشکلات یک منطقه از 
کشور با مشکلات ویژه آن را با در نظر گرفتن پاره ای 
معافیت های و اس��تثناء ها حل و فصل کرده، اجاره 
رسیدن به بلوغ و شکوفایی به آن بخش در مقایسه 
با مناطق بیش��تر برخوردار را بدهد بسیار محدود و 
ناچیز است.  در نتیجه کارنامه ما در این بخش نمره 
قبولی نمی گیرد.  لذا برای حل و فصل بس��یاری از 
مشکلات باید منتظر اصلاح قوانین و شیوه نامه های 
فراگیر کش��وری باش��یم. همچنین امیدوار باشیم 
واگذاری بخش هایی از وظایف دولت به تشکل های 
مردم نهاد صورت عملیاتی و اجرایی به خود بگیرد. 

معدن طلای اندریان ورزقان 
پلمب شد

مدیر روابط عمومی اداره کل حفاظت از محیط زیست 
آذربایجان شرقی گفت: دستور توقف عملیات تولیدی و 
پلمب معدن طلای »اندریان« در شهرستان ورزقان برای 

بار دوم در امسال صادر شده است. 
به گزارش فلزات آنلاین، داوود قاس��م زاده اظهارکرد: 
بار اول ب��ا توجه به تصمیمات اس��تانی یک فرجه زمانی 
4ماه��ه ب��رای رف��ع آلودگی ه��ای زیس��ت محیطی به 
این مع��دن ارائه ش��د. وی ادامه داد: متاس��فانه مدیران 
ای��ن مجتمع نتوانس��تند در م��دت زمان تعیین ش��ده 
مش��کلات زیس��ت محیطی مع��دن را برط��رف کنند.
او اف��زود: در بازدی��د کارشناس��ان محیط زیس��ت و 
بررس��ی های انجام شده مشخص شد، هیپ تازه تاسیس 
نش��ت س��یانور دارد و با توجه به نش��تی و عقب ماندگی 
از زمان بن��دی ب��رای رفع مش��کلات زیس��ت محیطی 
 مع��دن، دس��تور توقف عملی��ات صادر و ای��ن هیپ نیز 
پلم��ب ش��د. وی یادآوری ک��رد: تمام��ی هیپ ها بیش 
از ای��ن پمل��ب ش��ده ب��ود و هی��پ ت��ازه تاس��یس در 
 چرخ��ه عملی��ات تولیدی فع��ال بود ک��ه آن نیز پلمب 
ش��د. از اوایل دهه ۸۰ متقاضی��ان مختلفی برای تعیین 
قابلیت معادن فلزات در شهرس��تان ورزق��ان با مراجعه 
ب��ه س��ازمان صنای��ع و معادن اس��تان نس��بت به ثبت 
محدوده ه��ای اکتش��افی اقدام کردند ک��ه در این رابطه 
ش��رکت زرین داغ آس��تارگان با درخواس��ت 5 محدوده 
اکتش��افی در شهرس��تان های ورزقان و جلف��ا و ثبت 4 
 مح��دوده اقدام به عملیات اکتش��اف در ورزقان و بخش 
خاروان��ا ک��رد. پ��س از کس��ب نتای��ج از اکتش��افات 
2 فق��ره گواه��ی کش��ف به نام ه��ای مح��دوده اندریان 
و آس��تارگان از س��وی س��ازمان صنع��ت، مع��دن و 
تجارت اس��تان صادر ش��د و محدوده ه��ای مذکور فاقد 
هرگون��ه تداخ��ل با مناط��ق چهارگانه تح��ت مدیریت 
 س��ازمان حفاظ��ت محیط زیس��ت و زیس��تگاه های

حساس بود.

خبر
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س��خنگوی کمیس��یون صنایع گفت: محصولات فولادی 
که در بورس عرضه نش��ود، به عنوان کالای قاچاق محسوب 
می شود و مجازات دارد.  به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان، 
حجت الله فیروزی، با بیان اینکه گزارش کمیسیون صنایع و 
معادن درباره نرخ فولاد از کمیس��یون بیرون آمده و در نوبت 
صحن علنی اس��ت تا پس از بررسی به قانون تبدیل شود. او 
ادام��ه داد: موضوع این طرح، عرضه تمام محصولات فولادی 
اعم از بالادس��تی ها و پایین دستی ها و همچنین شرکت های 

دولت��ی و خصوصی در بورس اس��ت ک��ه در نتیجه آن، کل 
زنجیره فولاد باید در بورس عرضه شود. فیروزی اظهار کرد: 
تأمی��ن تقاضای داخلی اولویت اول اس��ت؛ اگ��ر این عرضه 
هفتگی در داخل کشور متقاضی نداشت و محصول به فروش 

نرفت، اجازه صادرات وجود خواهد داشت. 
س��خنگوی کمیس��یون صنای��ع و مع��ادن تصری��ح کرد: 
محص��ول مجموعه های��ی که در ب��ورس عرضه نش��ود را به 
عنوان کالای قاچاق محس��وب می کنیم و در این زمینه جرم 

انگاری ش��ده اس��ت، مجازات دارد و به عنوان کالای قاچاق 
هم ضبط می ش��ود. او درباره پش��ت پ��رده هایی که موجب 
افزایش نرخ فولاد ش��دند، گفت: قطعا مجموعه هایی وجود 
دارند که شناسایی آن به طور خاص، وظیفه دستگاه قضایی 
اس��ت. مجموعه هایی ب��ازار را از تنظیم خ��ارج می کنند و 
عرضه و تقاض��ا را به هم می ریزند. وقتی ب��ازار فولاد تعادل 
ندارد، در حالیکه تولیدش ۲ برابر تقاضاس��ت، نشان از وجود 

مجموعه های تأثیرگذار در پشت موضوع است.

محصولاتفولادیعرضهنشدهدربورس»قاچاق«محسوبمیشود

طرح فولادی مجلس در بوته نقد
مرضیه احقاقی

خبرنگار

زنجیره فولاد بخش قابل توجهی از تولید ناخالص ملی کش��ور را 
به خود اختصاص می دهد؛ از این رو تلاش برای توسعه این زنجیره 
و در عین حال، تنظیم بازار آن اهمیت ویژه ای دارد. شاید به همین 
دلیل نیز بهارستان نشین ها به دنبال التهاب در این بازار و همچنین 
موج اعتراضات نس��بت به گرانی فولاد وارد عمل شدند و طرحی را 
با عنوان توس��عه و تولید پایدار فولاد با رویکرد اصلاح سیاست های 
تنظی��م بازار ارائه دادند. هرچند همچن��ان در تصویب قانون برای 
فولاد، اما و اگرهای بس��یاری وجود دارد، اما چنانچه عزم متولیان 
امر بر تصویب قانون اس��ت، اصلاحاتی در این طرح ضروری به نظر 
می رس��د، چراکه سروسامان دادن به این زنجیره از پیچیدگی های 
خاصی برخوردار است. عرضه تمامی محصولات زنجیره فولاد برای 
ف��روش داخلی در ب��ورس کالا، یکی از مفادی اس��ت که در طرح 
یادشده مورد توجه قرار گرفته است. در ماده دیگری از طرح مورد 
بح��ث نیز صادرات من��وط به عرضه تمامی محص��ولات در بورس 
کالا و ب��ه میزان مازاد عرضه آن در ب��ورس کالا خواهد بود. ورود 
محصولات بالادس��تی زنجیره فولاد در بورس کالا از سنگ آهن تا 
آهن اس��فنجی موضوع جدیدی اس��ت؛ بنابراین برای بررسی این 
موضوع با فعالان صنعت س��نگ آهن گفت وگو کرده  و نظر آنها را 

در این باره جویا شده ایم. 

 کاهش نرخ تیرآهن
 در شهریور

بررس��ی نرخ انواع تیرآهن، میلگرد و ورق سیاه 
س��ه میلیمتر در ش��هریور نس��بت به مرداد ماه 
امس��ال حاکی از کاهش نرخ ها اس��ت، اما نسبت 

به ماه مشابه پارسال افزایش دارد.
به گزارش ایرنا، براب��ر آمارهای وزارت صنعت، 
نرخ تیرآهن نمره ۱۴ ذوب آهن در شهریور امسال 
هرکیلوگرم ۱۳۲ هزار و ۶۹۶ ریال بود و نس��بت 
ب��ه مرداد ماه که هرکیلوگ��رم ۱۴۰ هزار و ۸۳۱ 
ریال بود، کاهش ۵.۸ درصدی را نش��ان می دهد، 
اما در مقایسه با شهریور ۹۸ که هرکیلو گرم ۴۷ 
 هزار و ۳۸۳ ریال ب��ود، افزایش ۱۸۰.۱ درصدی 

یافت.
تیرآه�ننم�ره1۶ب�اکاه�شن�رخ�

5.۶درصدی
براس��اس ج��داول آماری وزارتخانه یاد ش��ده، 
هرکیلوگ��رم تیرآهن نم��ره ۱۶ در ش��هریور به 
۱۲۱ه��زار و ۶۲۳ ریال رس��ید و در مقایس��ه با 
م��رداد ماه امس��ال ک��ه هرکیلوگ��رم ۱۲۸ هزار 
و ۷۸۲ ری��ال ب��ود، افت ۵.۶ درصدی را نش��ان 
می دهد، ضمن اینکه نس��بت به شهریورماه سال 
گذشته که هرکیلوگرم ۴۴ هزار و ۶۹۴ ریال بود، 

رشد ۱۷۲.۱ درصدی را ثبت کرد.
ن�رخ� اف�ت و نم�ره۱۸ تیرآه�ن

۸.۹درصدی
برابر آمارهای مورد بررسی هرکیلوگرم تیرآهن 
نم��ره ۱۸ ذوب آهن در ش��هریور امس��ال به نرخ 
۱۲۰ هزار و ۵۵۰ ریال عرضه ش��د و در مقایسه 
با م��رداد که نرخ آن ۱۳۲ هزار و ۲۹۳ ریال بود، 
کاهش ۸.۹ درصدی داش��ت، درعین حال نسبت 
به شهریورماه پارسال که هرکیلو گرم ۴۵ هزار و 

۳۷۹ ریال بود، رشد ۱۶۵.۷ درصدی دارد.
کاه�ش۹.۲درصدین�رختیرآهن�

نمره۲۷سنگین
 ن��رخ هرکیلوگ��رم تیرآهن نمره ۲۷ س��نگین 
ذوب آه��ن در ش��هریور براب��ر ب��ا ۱۴۴ ه��زار و 
۲۴۷ریال بود و در مقایس��ه با مرداد ماه امس��ال 
ک��ه هرکیلو گ��رم ۱۵۸ ه��زار و ۸۲۴ ریال بود، 
کاهشی به میزان ۹.۲ درصد را نشان می دهد، اما 
در مقایسه با ش��هریورماه ۱۳۹۸ که هرکیلوگرم 
۴۷هزار و ۶۶۹ ریال بود، افزایش ۲۰۲.۶ درصدی 

را ثبت کرد.
میلگردآجدارنم�ره۱۲باافتنرخ�

۶.۶ درصدی
به اس��تناد آمار وزارت صنعت، نرخ هرکیلوگرم 
میلگرد آج��دار نمره ۱۲ در ش��هریورماه برابر با 
۱۰۲ هزار و ۳۶۴ ریال بود و در مقایس��ه با مرداد 
که هرکیلوگرم ۱۰۹ هزار و ۶۳۸ ریال عرضه شد، 
کاهش ۶.۶ درص��دی را ثبت کرد، در عین حال 
نس��بت به شهریورماه پارسال که هرکیلوگرم ۴۴ 
ه��زار و ۷۱ ریال بود، افزایش ۱۳۲.۳ درصدی را 

نشان می دهد.
کاه�شن�رخ5.۹درص�دیمیلگرد�

آجدارنمره14
 نرخ میلگرد آجدار نمره ۱۴ در شهریورماه ۹۹ 
هرکیلوگرم ۱۰۱ هزار و ۸۳۲ ریال بود و نس��بت 
به مرداد امسال که ۱۰۸ هزار ۲۳۳ ریال، کاهش 
۵.۹ درصدی یافت، در عین حال در مقایس��ه با 
شهریورماه سال گذشته که هرکیلو گرم ۴۳ هزار 

و ۵۲۰ ریال بود، ۱۳۴ درصد افزایش نرخ دارد.
ورقس�یاهس�همیلیمت�رواف�تنرخ�

5.۸درصدی
 آم��ار مورد بررس��ی گویای آن اس��ت که نرخ 
هرکیلو گرم ورق س��یاه ۳ میلیمتر فولاد مبارکه 
در ش��هریور امس��ال به ۱۴۷ ه��زار و ۸۵۱ ریال 
رس��ید و نس��بت به مرداد ماه ک��ه ۱۵۶ هزار و 
۹۳۳ری��ال بود، کاه��ش ۵.۸ درص��دی را ثبت 
کرد، اما در مقایس��ه با ش��هریورماه سال گذشته 
که هرکیلو گرم ۶۲ هزار و ۷۷۲ ریال بود، رش��د 

۱۳۵.۵ درصدی را نشان می دهد. 
 تولید ش��مش فولادی در نیمه نخس��ت ۹۹ با 
رش��د ۷ درصدی نس��بت به مدت مشابه پارسال 
به رقم   ۱۱ میلیون و ۲۴۲ هزار و ۹۲۱ تن رسید . 
تولی��دات ف��ولادی )مقاط��ع تخ��ت و طویل( 
واحد ه��ای مورد بررس��ی در ۶ ماهه امس��ال به 
رقم ۷ میلیون و ۲۶۵ هزار و ۹۱۶  تن رس��ید که 
نسبت به دوره مشابه پارسال افزایش ۳ درصدی 

را ثبت کرد . 
مع��اون امور مع��ادن و صنایع معدن��ی وزارت 
صنعت، معدن و تجارت به تازگی اعلام کرد: سال 
۹۸ بالغ بر   ۲۷.۲ میلیون تن ش��مش فولاد تولید 
شد و براساس س��ند چشم انداز ۱۴۰۴پیش بینی 
ش��ده ظرفی��ت  تولید ش��مش ف��ولاد ب��ه رقم 

۵۵میلیون تن برسد .

خبر

انتقاداتجدیبهطرحمجلسوارداست

ضرورتبازنگریدرطرحمجلس

مه��رداد اکبریان، رئیس انجمن س��نگ آهن در گفت وگو با 
»روزگار مع��دن« و ضم��ن انتقاد به برخی مفاد طرح توس��عه 
و تولید پای��دار فولاد گفت: ورود نمایندگان مجلس ش��ورای 
اس��لامی به مس��ائلی خرد مانند قیمت گذاری یک محصول، 
روالی عادی و منطقی نیست. شاید اگر دولت و متولیان امر در 
وزارت صنع��ت، معدن و تجارت طی ماه های گذش��ته اهتمام 
بیش��تری برای رفع این چالش به کار می بستند، رفع آن امروز 
ب��ه عهده نماین��دگان مجلس نبود. با این وج��ود، همچنان از 
نماین��دگان مجلس انتظار داریم رفع این چالش و تنظیم بازار 
فولاد را به تش��کل های صنف��ی، انجمن ه��ا و وزارت صنعت، 

معدن و تجارت بسپارند. 
محدودیتفروشدرراهاست�

رئیس انجمن سنگ آهن در ادامه تاکید کرد: تکیه بر بورس 
کالا در طرح یادش��ده خطای بزرگی است. هرچند به اعتقاد ما 
بهره گیری از مکانیس��م بورس برای خرید و فروش محصولات 
راهکار درس��تی به نظر می رس��د. در همین ح��ال، بورس ابزار 
مناس��بی برای ایجاد ش��فایت در قیمت و تعیین میزان عرضه 
و تقاضا به ش��مار می رود. اما محدود کردن مکانیسم بورس به 

شرکت بورس کالای ایران در طرح مورد بحث اشتباه است. 
وی تاکید کرد: در طرح ارائه ش��ده از س��وی مجلس شورای 
اسلامی رسما از ش��رکت بورس کالای ایران نام برده می شود. 
درحالی که ما انتظار داریم این روند به سازکار بورس یا سامانه 
بورس تغییر کند، چراکه ش��اید در آینده بورس جدیدی آغاز 
به کار کند؛ بنابراین نباید ب��ورس کالای ایران را به عنوان تنها 
مرجع برای خری��د و فروش محصولات در زنجیره فولاد اعلام 
ک��رد. این اقدام در ادامه تولیدکنندگان را با انواع محدودیت ها 

و مشکلات روبه رو می کند. 
اکبریان گفت: بورس کالا، یک ش��رکت خصوصی است که 
نظ��ارت کافی بر عملکرد آن وجود ن��دارد. در همین حال باید 
تاکید کرد که این شرکت خصوصی از امنیت و استحکام کافی 
ب��رای ورود تمامی معاملات زنجیره فولاد برخوردار نیس��ت. 
تصمیمات��ی که امروز برای فولاد اخذ می ش��ود، تعیین کننده 

سرنوش��ت زنجیره فولاد کشور اس��ت؛ بنابراین باید 
ب��ا دیدی جامع تر در این باره تصمیم گرفت. وی برای 
تشریح هرچه بیشتر موضوع، افزود: دستور کار مورد 
بحث به این معنی اس��ت که ب��رای انتقال چندین تنُ 
فولاد، تمامی محصولات را از کامیون تخلیه و به وانت 
منتقل کنیم. جابه جایی چند تنُ فولاد یادشده به این 

روش هم امکان پذیر است اما منطقی به نظر نمی رسد. 
نکت��ه بعدی درباره این بند از طرح یادش��ده این اس��ت که 
عرض��ه محص��ولات زنجیره ف��ولاد در بورس خوب اس��ت اما 
به ش��رطی ک��ه در عمل هم تمام محص��ولات در بورس عرضه 
ش��وند و تبعیضی برای برخی حلقه ها و برخی تولیدکنندگان 

وجود نداشته باشد. 
رئیس انجمن س��نگ آهن اف��زود: عرضه تمامی محصولات 
زنجیره فولاد در بورس در س��ازکار فعالیت خود با مش��کلات 
دیگری روبه رو می ش��ود. به عنوان مثال، ف��ولاد مبارکه، تنها 
تولیدکنن��ده انحص��اری ورق رنگی اس��ت. ورود محصولات 
انحصاری به س��ازکار بورس، منطقی به نظر نمی رسد، چراکه 

رقابت در شرایط تولید انحصاری معنی ندارد. 
مانعصادراتنشوید�

در همین حال باید خاطرنش��ان کرد ک��ه در ابتدای زنجیره 
نیز مش��کلاتی به وجود می آید. امکان ورود کنسانتره یا گندله 
در بورس کالا وجود دارد، چراکه براس��اس معیاری فرآوری و 
تولید می ش��وند. اما برای سنگ آهن شرایط فرق دارد، چراکه 
به ازای معادن س��نگ آهن، محصول با کیفیت و مش��خصات 
متفاوت اس��تخراج می ش��ود. تیپ های گوناگون سنگ آهن 
کاربردهای گوناگون و بر همین اس��اس نیز مش��تریان بسیار 
متفاوت��ی دارن��د. بنابراین عرضه این محص��ولات در بورس و 

مدیریت این روند، بسیار دشوار است. 
در همین حال، برخی از انواع سنگ آهن  مانند هماتیت های 
کم عی��ار در داخل کش��ور خری��دار ندارن��د؛ بنابراین در طرح 
یادش��ده بای��د از ورود این گون��ه محص��ولات به ب��ورس کالا 
صرف نظر ش��ود. اما متاس��فانه متولیان این طرح این موضوع 

را قبول نمی کنن��د و معتقدند همین محصولات نیز 
ابتدا باید در بورس عرضه و سپس صادر شوند. بدون 
تردید این دس��ت اقدامات به منزل��ه پیچیده کردن 

هرچه بیشتر فعالیت ما است. 
اگر قرار اس��ت همه محصولات در بورس به فروش 
برس��ند باید ح��د و ح��دود آن ها برای ه��ر حلقه از 
زنجیره فولاد به طور جداگانه مشخص شود. به عنوان مثال، در 
ورود یک محصول به بورس، کف و سقف قیمتی و کف و سقف 
عرضه از اهمیت ویژه ای برخوردار اس��ت، چراکه بازار کشور ما 
به شدت بیمار است و عده ای از کوچک ترین فرصت ها استفاده 

می کنند و نظم موجود را بر هم می ریزند. 
سوءاستفادهادامهمییابد�

وی با اش��اره به منوط شدن صادرات به عرضه محصولات در 
ب��ورس کالا، گفت: فرض کنید ع��ده ای از تولیدکنندگان یک 
حلقه از زنجی��ره تصمیم می گیرند در یک هفته چندبرابر نیاز 
کش��ور را در بورس عرضه کنند. به طور قطع بازار کشش خرید 
این حج��م از محصول را ندارد. در چنین ش��رایطی به راحتی 
مجوز ص��ادرات دریاف��ت می ش��ود. درحالی که نی��از به این 

محصول در هفته های آتی وجود خواهد داشت. 
در همین حال باید خاطرنشان کرد محدودیت های یادشده 
برای مدیریت این س��ازکار بورس را در کلیش��ه قیمت گذاری 
می اندازد. یعنی عملکرد واقعی بورس زیر س��وال می رود. باید 
اق��رار کرد که موضوع موردبحث در عمل پیچیده تر از تصورات 

ما و نمایندگان مجلس است. 
اصلاحراجدیبگیرید�

ازمجموع موارد یادش��ده این گونه برداش��ت می ش��ود که 
ناپختگی های بس��یاری در طرح توس��عه و تولید پایدار فولاد 
دیده می شود. بنابراین چنانچه اراده حاکمیتی بر این است که 
حتما مجلس ش��ورای اسلامی تصمیم گیر نهایی برای زنجیره 
فولاد باشد، از متولیان امر انتظار می رود زمینه اصلاح این طرح 

را فراهم کنند، چراکه طرح مورد بحث نواقص بسیاری دارد.
رئیس انجمن س��نگ آهن در ادامه این گفت وگو با اشاره به 

بن��د دیگری از طرح مورد بحث، گف��ت: در یکی از تبصره های 
ط��رح مجلس آمده: دولت مکلف اس��ت ۵۰ درصد متوس��ط 
قیمت جهانی هر تن سنگ آهن را به تشخیص وزارت صنعت، 
معدن و تج��ارت به عنوان عوارض صادرات��ی در تمام زنجیره 
اعمال کند. به دنبال اجرایی ش��دن تبصره دیگری از این طرح 
نی��ز تمامی معافیت های مالیات��ی از این زنجیره حذف خواهد 
ش��د. موارد یادشده به قدری اش��تباه و دور از ذهن هستند که 

نبود نظرات کارشناسی را در تدوین آنها تصدیق می کنند. 
زنجیرهفولادبزرگترازتصورات�

ب��ه اعتق��اد ما در تدوین ای��ن طرح، عظم��ت زنجیره فولاد 
نادیده گرفته ش��ده اس��ت. زنجی��ره ف��ولاد ۱۲ درصد تولید 
ناخال��ص مل��ی را در اختیار دارد و کلمات و اعداد یادش��ده در 
طرح بهارستان نش��ینان در شأن و کفایت این صنعت نیستند؛ 
بنابراین امید داریم هیات رئیس��ه مجلس ش��ورای اسلامی و 
وزیر صنعت، معدن و تجارت زمینه خروج این طرح از دس��تور 

کار مجلس را فراهم کنند.  
وی خاطرنشان کرد: راه حل های بهتری نیز برای ساماندهی 
زنجی��ره ف��ولاد وج��ود دارد. به عنوان مثال، مجلس ش��ورای 
اس��لامی به جای طرح و تصویب قوانین، دولت را ملزم کند در 
مدت یک ماه با کمک بخش خصوصی، تشکل ها و کارشناسان 
به سرعت بخشنامه ای را تدوین کند و به عنوان طرح در اختیار 

مجلس قرار دهد. 
 اکبریان در پایان تاکید کرد: بازار زنجیره فولاد در سال های 
گذش��ته روزه��ای خوبی داش��ت و در عین س��لامت فعالیت 
می کرد. یعنی دوره ای که بازار براساس مکانیسم سنتی عرضه 

و تقاضا همه چیز را کنترل می کرد.
 در همین ح��ال، قیمت ها نیز نرمال ب��ود و تولیدکنندگان 
و مصرف کنن��دگان از ش��رایط موج��ود رضای��ت داش��تند. 
ام��ا متاس��فانه درحال حاض��ر ب��ازار از روند س��لامت خارج 
ش��ده و سوءاس��تفاده گر در ای��ن ب��ازار افزایش یافته  اس��ت. 
 ب��دون تردی��د در چنی��ن ش��رایطی س��اماندهی ش��رایط 

دشوار است. 

سعید عسکرزاده، دبیر انجمن سنگ آهن ایران در گفت وگو با 
»روزگار معدن« و درب��اره الزام عرضه تمامی محصولات زنجیره 
ف��ولاد در بورس کالا گف��ت: از ابزار ب��ورس و عرضه محصولات 
ازس��وی این ابزار اس��تقبال می کنی��م و آن را در مجموع مثبت 
ارزیابی می کنیم. فروش محص��ولات در بورس به منزله افزایش 
ش��فافیت در این معاملات اس��ت. هرچند این طرح باید در سایه 
ملاحظاتی اجرایی شود و انتقاداتی به آن وارد است. دبیر انجمن 
س��نگ آهن افزود: امکان عرضه محصولات برخی حلقه های این 
زنجیره از طریق مکانیس��م بورس وجود ن��دارد. به عنوان مثال، 
امکان عرضه سنگ آهن به دلیل دامنه وسیع و تنوع قابل توجهی 
که دارد در بورس کالا میس��ر نیس��ت. سنگ آهن استخراج شده 
از مع��ادن مختلف به لحاظ عی��ار، عناصر مزاحم، نوع و... متفاوت 
هس��تند و همی��ن تفاوت ها زمین��ه اختلاف در قیم��ت پایه این 
محصولات را فراهم می کند. اما از حلقه کنس��انتره به بعد امکان 
عرض��ه و فروش این محصولات در ب��ورس وجود دارد.  در همین 
حال، امکان عرضه برخی محصولات در حلقه های پایین دس��تی 
نیز از طریق مکانیسم بورس وجود ندارد. ازجمله این محصولات 
باید به ورق رنگی تولید ش��ده در ش��رکت فولاد مبارکه اصفهان 
اش��اره کرد، چراکه این محص��ول تنها ی��ک تولیدکننده دارد و 
احتم��الا عرض��ه آن در بورس به لحاظ قانونی میس��ر نیس��ت. 

ام��ا درمجم��وع باید اینط��ور نتیجه گرف��ت که عرضه 
محصولات زنجیره فولاد در بورس کالا اقدام مناس��بی 

به نظر می رسد. 
بورسکالاابزارمناسبینیست�

عس��کرزاده در ادامه تاکید کرد: انجمن س��نگ آهن 
ای��ران به دنبال آن اس��ت ت��ا طرح��ی را در این باره به 

کمیس��یون صنایع و معادن مجلس، مرکز پژوهش های مجلس 
و س��ایر نهادهای تصمیم گیر در این زمینه ارائه دهد. به دنبال آن 
هس��تیم که در حلقه های نخس��ت زنجیره فولاد که اس��تفاده از 
بورس کالا، ابزار مناس��بی برای فروش محصولات نیست، زمینه 
عرضه مس��تقیم این محصولات را در س��امانه مس��تقیم دیگری 
زیر نظر انجمن س��نگ آهن فراه��م کنیم تا بدین ترتیب عرضه و 
فروش س��نگ آهن در یک فرآیند شفاف انجام شود.  دبیر انجمن 
س��نگ آه��ن ایران  اف��زود: در همین حال در طرح ارائه ش��ده از 
سوی مجلس شورای اس��لامی با هدف تنظیم بازار فولاد، بورس 
کالا تنها مجموعه ای اس��ت که ام��کان عرضه تمامی محصولات 
ف��ولادی از طری��ق آن وجود دارد اما این انحص��ار منطقی به نظر 
نمی رس��د؛ بنابراین پیشنهاد می ش��ود بازار عرضه دومی نیز در 
کن��ار بورس کالا ش��کل بگیرد و امکان عرض��ه از طریق این بازار 

نیز فراهم شود. 

ضرایبقیمتیحذفمیشود�
دبیر انجمن س��نگ آهن ایران  در پاس��خ به سوالی 
مبن��ی ب��ر تغیی��رات قیمت گ��ذاری محص��ولات در 
حلقه های بالادستی و حذف ضرایب قیمتی در صورت 
عرضه این محصولات از طریق مکانیسم بورس، گفت: 
قاعدت��ا با ورود محص��ولات ابتدایی زنجی��ره فولاد به 
ب��ورس کالا، عرضه و تقاضا تعیین کننده نهایی قیمت ها خواهند 
بود. بدین ترتی��ب که قیمت پایه ای تعیین می ش��ود و درنهایت 
امی��د داریم بهره گیری از این سیس��تم به ظه��ور قیمت عادلانه 
برای تمامی محصولات زنجیره فولاد منتهی ش��ود.  وی در پایان 
ورود مجلس ش��ورای اس��لامی به قانون مند کردن زنجیره فولاد 
را غیرمنطقی دانس��ت و اف��زود: ورود مجلس به ای��ن حوزه از ۲ 
جهت غیرمنطقی اس��ت. نخس��ت آنک��ه ورود مجلس به حیطه 
فعالیت های دولت و چنین مس��ائل خردی اشتباه است. بنابراین 
از مجلس ش��ورای اس��لامی انتظ��ار م��ی رود چارچوب هایی را 
مطرح و براس��اس آن قواع��د، دولت را ملزم کن��د که مصوبات و 
بخش��نامه های مربوط را تدوین کند. بدون تردید این اقدام نتایج 
مثبت تری را به همراه دارد. اگر ما قانون را به بوته آزمایش و اجرا 
بگذاریم و بعد از ۲ ماه متوجه شویم، نواقصی دارد و نیاز به اصلاح 
آن به شدت احساس می شود، تغییر و اصلاح آن به راحتی ممکن 

نخواهد بود. این درحالی اس��ت که بخش��نامه های صادرشده از 
س��وی وزارت صنعت، معدن و تجارت به راحتی اصلاح می شود. 
اما فرآیند اصلاح و تغییر قانون بسیار دشوار است، چراکه نیازمند 
اخذ رأی مثبت دوسوم نمایندگان مجلس شورای اسلامی است. 
بنابراین اصلاح آن دشوار و طولانی خواهد بود و به فرصت سوزی 

جدی منجر می شود. 

اف��زون بر اینکه تصویب قانون ب��رای زنجیره فولاد 
منطق��ی به نظ��ر نمی رس��د بای��د تاکید ک��رد که به 
طرح ارائه ش��ده از سوی مجلس ش��ورای اسلامی نیز 
ایرادهای��ی ج��دی وارد اس��ت که رفع آنه��ا ضروری 
هس��تند. اگر این مفاد در قال��ب قانون درآیند، تغییر 
مجدد آنها بس��یار دش��وار خواه��د ب��ود؛ بنابراین از 
متولیان امر درخواس��ت می ش��ود ابت��دا در روند این 
طرح و قانونی شدن آن تجدیدنظر کنند. در ادامه نیز 
برای ساماندهی به زنجیره فولاد از نظرات کارشناسان 
و فعالان در تمام حلقه های این زنجیره بهره بگیرند. 

سخنپایانی�
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بازدهی بیشتر بورس در برابر بازارهای موازی

راهکار برقراری تعادل در بورس

پوشش جاماندگان سهام عدالت با ایجاد صندوق 

گروه معدن

با بازگش��ت شاخص بازار س��رمایه به مدار صعودی، 
س��هامداران امیدوارند که دوباره روزهای طلایی بازار 
س��رمایه در ماه های ابتدایی س��ال را دوب��اره ببینند. 
روزهای��ی ک��ه کارشناس��ان معتقدند چن��دان دور از 
دس��ترس نیس��ت و اگرچه نمی توان انتظار داشت در 
کوتاه مدت و به س��رعت ریزش شدید شاخص جبران 
ش��ود، اما بر این باورند ک��ه در میان مدت و بلندمدت، 

دستیابی به سقف قبلی شاخص دور از انتظار نیست.
بازار س�رمایه به رش�دی تاریخی دس�ت  �

یافت
ابوالقاس��م آقادوس��ت، کارشناس بازار س��رمایه در 
گفت وگ��و با ایرنا ضمن اش��اره به رش��د تاریخی بازار 
س��رمایه گفت: »اتفاقات مثبتی که در امسال در بازار 
سرمایه افتاد، در عمر 53 س��اله بازار سرمایه بی نظیر 
بود. در امس��ال هم تعداد افراد بسیار و هم حجم مالی 
قابل توجهی وارد بازار شد و ضریب نفوذ بازار سرمایه 
در جامع��ه افزایش یافت. البته ای��ن اتفاق باید زودتر 
می افتاد و این کس��ب و کار پربازده و تخصصی مغفول 
مانده بود. خوش��بختانه امس��ال زمینه برای شکوفایی 
این بازار و معرفی آن به بخش زیادی از افراد جامعه و 
سرمایه گذاران بالقوه فراهم شد. این اتفاقات با حمایت 
مسئولان، حاکمیت و به خصوص دولت هم همراه شد. 
اما از آن رو که بس��یاری از افراد با سرمایه های اندک 
وارد ش��دند، دانش چندانی نداشتند و فراز و فرود در 
بازار را تاکن��ون تجربه نکرده  بودن��د؛ طبیعی بود که 
با هیجان تصمیم بگیرند. هیجان بر س��هامداران خرد 
جدید الورود غلبه کرد و آن رش��د تاریخی را رقم زد. 
از س��وی دیگر افزایش نرخ ارز نیز به این رشد تاریخی 

بازار سرمایه کمک کرد.
آقادوس��ت در ادامه به دلایل ریزش در بازار سرمایه 
پرداخت و افزود: »بعد از مدتی که این رش��د بیش از 
ان��دازه صورت گرفت، با نگاه ب��ه بقیه بازارهای موازی 
و اص��لاح آن بازارها، نرخ ارز از اوج ف��رود آمد و بازار 
س��رمایه نیز دچار ریزش ش��د. این ری��زش در تاریخ 
بورس ما بی س��ابقه بود. بخش��ی از این ریزش بخاطر 
هیجان��ی بود که معمولا افراد جدی��د الورود دارند. به 
عبارت ساده تر ترس بر سرمایه گذاران تازه وارد حاکم 
ش��د. ش��اخص اکنون اصلاح کامل خود را انجام داده 
اس��ت و به جای رس��یده اس��ت که به نظر من زمینه 
برای رش��د و باز پس گیری قله هایی که قبلا داش��ت، 

فراهم شده است«.

تح�ولات و اقدامات اخی�ر نوید افزایش  �
شاخص را می دهند

این کارشناس بازار س��رمایه همچنین در ارتباط با 
این پرس��ش که آیا ممکن است شاخص بیش از کف 
تشکیل ش��ده فعلی ریزش کند، گفت: »بعید می دانم 
که شاخص بیش از این ریزش کند، مگر آنکه اتفاقات 
بس��یار بعیدی رخ دهد؛ زیرا بازار بس��یار بزرگ ش��ده 
اس��ت و عزم و تدبیر دولت هم اجازه ریزش بیش��تر را 
نمی دهد. بازارهای رقیب مانند بازار ارز، طلا، خودرو و 
مسکن هم که همیشه بر بازار سرمایه اثرگذار هستند 
ه��م در وضعیت کاهش��ی قرار دارن��د و باید گفت که 
اکنون زمینه برای بازگشت شاخص فراهم شده است«

آقادوست به تاثیر تحولات سیاست خارجی بر روند 
موجود بازار س��رمایه اش��اره کرد و اف��زود: »انتخابات 
امری��کا ب��ر روی بازارهای ما اثراتی را داش��ته اس��ت. 
حزب دموکرات که بر سر کار آمده است، به طور معمول 
حزب��ی جنگ طلب نیس��ت. در نتیجه انتظ��ار بهبود 
بازارها بیش��تر هم می ش��ود. در س��طح جهانی نیز ما 
با بهبود وضعیت بازارها روبه رو هس��تیم. افزایش نرخ 
فلزات و نفت در بازارهای جهانی، اثرات مثبتی بر بازار 
س��رمایه ما دارد. این مسئله نیز بر بهبود وضعیت بازار 
س��رمایه ما نیز موثر اس��ت«. وی ادامه داد: »مجموعه 
کارشناسان و سرمایه گذاران چشم انداز بازار سرمایه را 
مثب��ت و قیمت ها را ج��ذاب می بینند. پیش بینی من 
این است که روند رو به رشد بازار ادامه خواهد داشت. 
ممکن است که ش��اخص در کوتاه مدت به سقف های 

قبلی نرس��د؛ ام��ا در بلند مدت حتما به آن س��قف ها 
می رس��د، حتی فراتر از آن هم خواهد رفت و قله های 
بالات��ر را هم فتح خواهد کرد. علت این امر آن اس��ت 
که بازار س��رمایه ما جای بسیاری برای رشد دارد. در 
سال های اخیر که بس��یاری از شرکت هایی که آسیب 
دیده اند، پیش بینی می شود که شرایط آنها بهبود پیدا 
کند و با بهتر ش��دن ش��رایط و فضای کس��ب و کار، 
افزایش سوددهی داشته باشند و این افزایش سوددهی 
منجر به حضور بیش��تر س��رمایه گذاران خواهد شد و 

رونق بازار سرمایه را افزایش خواهد داد«.
دولت مانع سفته  بازی ها در بازارها شود �

آقادوست ضمن اش��اره به نقش مثبت سیاست های 
اتخاذ ش��ده در هفته های گذش��ته بر بازار، افزود: »در 
کنار ظرفیتی که برای رونق بازار س��رمایه وجود دارد، 
دولت اگر بتواند بازارهای سفته بازی و بازارهای رقیب 
که مخرب اقتصاد هستند را کنترل کند، قطعا به بازار 
س��رمایه کمک بیشتری شده است و رونق آن افزایش 
خواه��د یافت. در نهایت این اق��دام چرخ اقتصاد را به 
چرخش درمی آورد، زیرا زمان��ی که در بازار نقدینگی 
افزایش یابد و سرمایه  بیشتری وارد این بازار شود، این 
سرمایه ها از س��وی شرکت های تولید جذب می شوند. 
با جذب این منابع، توس��عه این ش��رکت ها س��ریع تر 
می ش��ود و در نهایت به اقتص��اد و تولید کمک زیادی 
خواهد ش��د«. مس��ئله فروش آبشاری س��هام عدالت 
در ماه های گذش��ته، با انتقاداتی از سوی کارشناسان 
مواجه شد و در نهایت با گس��ترش انتقادات، مدیران 

س��ازمان بورس تصمی��م به ممنوعی��ت موقت عرضه 
سهام عدالت گرفتند. آقادوست در همین ارتباط نیز با 
حمایت از تصمیم فعلی سازمان بورس، گفت: »ساهم 
عدالت حجم بسیار زیادی داشت و در زمانی وارد بازار 
شد که بازار رشد خیلی خوبی کرده بود. دارندگان این 
س��هام نیز به دلیل تامین منابع مالی خود فروش��نده 
آن بودن��د، در نتیجه فروش حجیم س��هام عدالت به 
بازار فش��ار وارد کرد. اکنون تدبی��ر ممنوعیت موقت 
فروش سهام عدالت اتخاذ شده است تا از سوءاستفاده 
برخی افراد که با ابزار س��هام عدالت به بازار فشار وارد 
می کردند، جلوگیری ش��ود. در عین حال این تصمیم 
باعث می شود تا دارندگان سهام عدالت هم با کمترین 
نرخ سهام خود را از دست ندهند و با افزایش قیمت ها 
انتفاع بیش��تری ببرند. این تصمیم بس��یار خوب بود، 
البته ب��رای بلندمدت نمی توان این سیاس��ت را ادامه 
داد؛ زی��را برخی صاحبان س��هام عدالت نی��از دارند تا 
س��هام خود را بفروش��ند و باید فضایی را ایجاد کرد تا 
صاحبان سهام عدالت نیز بتوانند در صورت نیاز، سهام 
خ��ود را نقد کنند. در واقع نباید مانع از نقدش��وندگی 
در بازار سرمایه شد؛ زیرا خصیصه اصلی بازار سرمایه، 
نقدپذیری آن است و باید اجازه داد تا بازار با سازوکار 
خ��ود پیش ب��رود. البته به نظر بنده ای��ن تصمیم، در 

مقطع زمانی فعلی، تصمیم خوبی بود«.
کاهش زمان پیش گشایش دیگر تصمیم بحث برانگیز 
س��ازمان بورس بود. این کارشناس سرمایه درباره این 
تصمی��م نیز گف��ت: »کاهش زمان پیش گش��ایش نیز 
تصمیمی اس��ت که به نظر بنده اتخ��اذ آن، در مقطع 
زمانی فعلی منطقی بود. 15 دقیقه پیش گش��ایش در 
زمان فعلی کفایت می کند. علت آن نیز این اس��ت که 
برخی در این زمان ش��یطنت هایی انج��ام می دادند و 
صف های فروش کاذب��ی ایجاد می کردند و آن صف ها 
منج��ر به ترس و واهمه یکس��ری از س��هامداران تازه 
وارد می ش��د و در نهایت روی روان ب��ازار اثر مخربی 
می گذاش��ت. کاه��ش زم��ان پیش گش��ایش تصمیم 
عاقلانه ای اس��ت. 15 دقیق پیش گشایش زمانی کمی 
نیس��ت و کس��ی نمی تواند ادعا کند ای��ن زمان برای 

گرفتن تصمیم کافی نیست«.
آقادوس��ت در ارتب��اط با آینده بازار س��رمایه گفت: 
»به نظر بنده بازار رو به رش��د اس��ت و بازار س��رمایه 
در سال های آتی، کماکان بیشترین بازدهی را در بین 
همه بازارها خواهد داش��ت و قیمت ها به جایی رسیده 
اس��ت که جذابیت لازم را برای همه س��رمایه گذاران 

برای ورود به بازار فراهم کرده است«.

عضو کمیس��یون اقتصادی مجل��س برقراری تعادل 
در بورس را نیازمند اطلاع رس��انی، نظارت و مدیریت 

صحیح عنوان کرد.
ب��ه گزارش تس��نیم، محمدرض��ا پ��ور ابراهیمی با 
بی��ان اینکه اطلاع رس��انی، نظارت و کنت��رل بر بازار 
سرمایه، س��بب تعادل بازار می ش��ود گفت: مدیریت 
در حوزه بازار س��رمایه بسیار مهم است و سبب رونق 
 این ب��ازار و جلوگی��ری از ضرر کردن م��ردم در این 

حوزه می شود.
وی افزود: بازار س��رمایه متف��اوت از بازار های دیگر 
اس��ت و در شرایط هیجانی نرخ برخی از سهام در این 

بازار نوس��انات خیلی زیادی را تجرب��ه می کند از این 
رو ریزش ه��ا و خیزش های غیر متع��ارف این بازار باید 

مدیریت شود.
پورابراهیمی با اشاره به اینکه باید اطلاع رسانی های 
لازم در این حوزه انجام ش��ود تا مردم متضرر نش��وند 
گفت: بخش��ی از اقدامات مرتبط ب��ا ابزار های نظارتی 
می توان��د مبنا قرار گیرد تا فضای روانی حاکم بر بازار 

سرمایه متعادل شود.
وی افزود: با اطلاع رسانی صحیح و درست، می توانیم 
جل��وی ضرر افرادی را که اطلاع��ات کافی از این بازار 

ندارند بگیریم.

عضو کمیس��یون اقتصادی مجلس با اشاره به نقش 
غیرمس��تقیم بانک مرک��زی در بازار س��رمایه گفت: 
یک��ی از عوامل تاثیرگذار بر بازار س��رمایه نرخ س��ود 
سپرده هاس��ت که باید با حساسیت خاصی درباره آنها 

تصمیم گیری شود.
وی با بیان اینکه نرخ سود بین بانکی نیز بسیار مهم 
اس��ت گفت: این نرخ که به ش��دت افزایش پیدا کرده 
بود با اقدام بانک مرکزی متعادل ش��د که این متعادل 

شدن در بازار سرمایه اثرات مثبتی دارد.
صندوق ه��ای  فعال س��ازی  گف��ت:  پورابراهیم��ی 
سرمایه گذاری بانک ها و امکان ورود پررنگ تر بانک ها 

ب��ه بازار س��رمایه نیز اثرات مثبت زی��ادی بر متعادل 
کردن بازار سرمایه دارد.

عضو کمیس��یون اقتصادی مجلس با اشاره به اینکه 
عملیاتی ش��دن مصوبات ش��ورای عالی ب��ورس نیز از 
ریزش های غیرمنطقی بازار سرمایه جلوگیری می کند 
افزود: سودآوری ش��رکت ها در 6ماهه نخست امسال 
نیز می تواند عامل مهم ب��ا تاثیرگذاری مثبت در بازار 

سرمایه باشد.
وی اضافه کرد: مدیریت در حوزه بازار سرمایه بسیار 
مهم اس��ت و سبب رونق این بازار و جلوگیری از ضرر 

کردن مردم در این حوزه می شود.

یک کارشناس بازار س��رمایه گفت : توقف فروش 
سهام عدالت تاثیر فوری برروی بازار گذاشت چراکه 
رقم کلی س��هام عدالت بس��یار بزرگ است و وقتی 
مردم شروع به فروش می کنند 2 خطر بسیار بزرگ 
وج��ود دارد؛ اول اینک��ه قیمت ه��ا به ش��دت پایین 
می آید و دوم اینکه در این قیمت های پایین، عده ای 
مدیری��ت ش��رکت ها را ب��ا نرخ های ناچیز به دس��ت 

می آورند.
همایون دارابی در گفت وگو با ایلنا درباره وضعیت 
ب��ازار س��رمایه پ��س از مصوبات اخیر ش��ورای عالی 
بورس و توقف فروش س��هام عدال��ت اظهار کرد: در 
روزهای گذشته شاهد رش��د بازار سرمایه بودیم که 
بع��د از انتخاب��ات رئیس جمهوری امری��کا هم بازار 
مس��ترد چرخش بود و در بازارهای موازی هم شاهد 
ریزش قیمت ها بودیم. بازارهای س��که و ارز، خودرو 
عقب نش��ینی کردند و در بازار املاک هم نشانه های 

رکود آشکار شده است.
وی ادامه داد: درحال حاضر نقدینگی دو مسیر پول 
و س��رمایه را دنبال می کند که در بازار پول با ثبات 
نرخ سود بانکی عملا این نقدینگی وارد بازار سرمایه 

می شود.
این کارش��ناس بازار س��رمایه با بیان اینکه عوامل 
مختلف��ی باعث افت ش��اخص ش��د که بخش��ی از 
آنها رش��د نرخ س��ود بانکی، قیمت گذاری دستوری 
محص��ولات به وی��ژه خودرویی ها و عدم ش��فافیت 
در ارتب��اط ب��ا پالایش��گاه ها و دول��ت ب��ود، گفت: 
درحال حاض��ر که اجازه افزایش نرخ س��ود بانکی را 
ندادند کمکی به بازار س��رمایه ش��د و اگر نرخ سود 
بانکی زیر 20 درصد بماند در ورود جریان نقدینگی 

به بازار سرمایه موثر عمل خواهد کرد.
داراب��ی با اش��اره ب��ه س��ایر بازارهای م��وازی با 
بورس بیان کرد: ش��اهد آن هس��تیم ک��ه بازارهای 
س��رمایه،  ب��ازار  در  و  گرفت��ه  آرام  ه��م  م��وازی 

 قیمت ه��ا پایین آمده بود بنابراین بازار آماده رش��د
شده بود.

وی اف��زود: البت��ه تصمیماتی که گرفته می ش��ود 
معم��ولا تاثی��رات خ��ود را چن��د هفته بعد نش��ان 
می دهد یعنی در جلسه اخیر شورای عالی بورس که 
تصمی��م به افزایش س��قف صندوق ها و صدور مجوز 
صندوق ه��ای جدید گرفته ش��د، تا زمان��ی که این 
تصمیمات عملیاتی ش��ود مدتی زمانبر است که اثر 

آن را در بورس در آن دوره می بینیم.
این کارشناس بازار سرمایه تاکید کرد: البته توقف 
فروش سهام عدالت تاثیر فوری برروی بازار گذاشت 
چراکه رقم کلی س��هام عدالت بس��یار بزرگ است و 
وقتی مردم ش��روع به فروش می کنند 2 خطر بسیار 
بزرگ وجود دارد؛ اول اینکه قیمت ها به شدت پایین 
می آید و دوم اینکه در این قیمت های پایین، عده ای 
مدیری��ت ش��رکت ها را ب��ا نرخ های ناچیز به دس��ت 

می آورند.
دارابی ادامه داد: این خطر با مرحله دوم آزادسازی 
س��هام عدالت بیشتر ش��د و همان موقع گفتیم که 
نباید به این س��رعت مراحل آزادس��ازی انجام شود 
و پیش��نهاد م��ا این بود ک��ه در مدت 3 س��ال این 
آزادس��ازی انجام شود یعنی هر س��ال 30 درصد از 

سهام را آزاد کنند.
وی با اش��اره به پیشنهاد تش��کیل صندوق سهام 
عدالت اظهارکرد: آزادس��ازی سهام عدالت رقم قابل 

ملاحظه ای را در اختیار خانوار قرار می دهد. از سوی 
دیگ��ر دولت می تواند یارانه نق��دی را حذف و آن را 
راه��ی صندوق س��هام عدالت 2 کن��د و این صندوق 
بازارگردانی سهام عدالت را انجام می دهد و از سویی 
دیگر بخش��ی از آن به پروژه ه��ای نیمه تمام عمرانی 

می تواند اختصاص پیدا کند.
این کارش��ناس بازار س��رمایه افزود: دولت سالانه 
150 ه��زار میلیارد تومان بابت پرداخت یارانه نقدی 
هزینه می کند در حال��ی که هیچ تاثیری در اقتصاد 
خانوار ندارد اما اگر این 45 هزار تومان یارانه ماهیانه 
وارد صندوق عدالت 2 ش��ود می تواند برای مردم هم 
ارزش س��هام عدال��ت را حفظ کن��د و هم طرح های 

نیمه تمام عمرانی دولت را به سرانجام برساند.
دارابی ادامه داد: همچنین بعد از 3 سال صندوقی 
با دارایی 200 هزار میلیارد تومانی خواهیم داش��ت 
که متعلق به مردم است. اگر این رقم ادامه پیدا کند 
هم ث��روت در خانوار حفظ می ش��ود، هم طرح های 
توسعه ای ایجاد خواهد شد و هم فشار فروش زیادی 

به بازار وارد نمی آید.
وی تاکی��د کرد: اما وقتی ای��ن 150 هزار میلیارد 
تومان فروش آزاد شود و در شرایطی که بازارگردان 
ندارد، فش��ار فروش زیاد می شود، قیمت ها هم کمتر 
خواهد شد؛ مانند همان بلایی که سر صندوق دارایی 

یکم و پالایشی یکم آمد.
ای��ن کارش��ناس بازار س��رمایه با بی��ان اینکه اگر 
بازارگردانی وجود نداش��ته باش��د، ن��رخ دارایی افت 
پی��دا می کند و ارزش آن حفظ نمی ش��ود، گفت: در 
این شرایط این سهام توسط عده ای خاص خریداری 
می شود و به ضدروش تبدیل خواهد شد که رهبری 
هم برنامه مجوز آزادسازی سهام عدالت تاکید کرده 
بودند که روش��ی اقدام ش��ود که مردم را تشویق به 

نگهداری سهام کنند.
دارابی افزود: از س��وی دیگر ش��اهد آن هس��تیم 

وعده ای ک��ه درباره س��هام عدالت داده ش��د مانند 
وام س��هام عدالت به اجرا نرس��ید. بن��ا براین دولت 
 در براب��ر تحق��ق وعده های خ��ود در این بخش هم 

موفق نبود.
وی با اش��اره به س��از و کار صندوق سهام عدالت، 
بیان کرد: وقتی یارانه نقدی که ماهی حدود 5000 
میلیارد تومان اس��ت ب��ه این صندوق وارد ش��ود و 
بازارگردان داشته باش��د، 3 سال بعد صندوق سهام 
اول که آزاد ش��د در صندوق دوم 200 هزار میلیارد 
تومان دارایی خواهیم داش��ت که تمام آن متعلق به 

مردم است.
این کارش��ناس بازار سرمایه تاکید کرد: این طرح 
می تواند جاماندگان سهام عدالت را هم پوشش دهد 

و به نفع تمام اقشار خواهد بود.
دارابی با اشاره به مصوبات اخیر شورای عالی بورس 
گفت: طبق این مصوبات، صندوق های با درآمد ثابت 
باید در 25 درصد حق خریدی که دارند 12.5درصد 
را صرف خرید س��هام عدالت کنند و می توانند سقف 
صندوق ها را از 30 ه��زار به 50 هزار میلیارد تومان 
افزای��ش دهند بنا بر این تمام ای��ن اقدامات به نفع 
ب��ازار خواه��د بود مش��روط به اینکه م��ردم در این 

صندوق ها سرمایه گذاری کنند.
وی با اش��اره به آینده بازار س��رمایه تا پایان سال 
گفت: با توجه به نتیجه انتخابات ریاس��ت جمهوری 
امریکا، تنش های سیاس��ی از کشور دور شده است و 
مش��روط به اینکه ظرفیت های اقتصاد فعال ش��ود و 
حمای��ت از تولید را در دس��تور کار قرار دهند، قطعا 

بازار رشد خواهد کرد.
ای��ن کارش��ناس بازار س��رمایه تاکید ک��رد: بعید 
می دانم ش��اخص از یک میلی��ون و 200 هزار واحد 
پایین ت��ر بیای��د چراکه ه��م قیمت ه��ا در حد تورم 
 اص��لاح ش��ده و ه��م در بازارهای م��وازی تقاضایی 

وجود ندارد.

نخستینچراغاستارتآپها
دربورسروشنشد

پس از مدت ها تلاش، بالاخره نخستین شرکت استارت آپی ایران وارد فرابورس شد و 
زمستان امسال شاهد نقش بستن نام آن بر تابلوی فرابورس خواهیم بود.

به گزارش ایرنا، حدود 3 س��ال قبل زمزمه های ورود استارت آپ ها و کسب و کارهای 
آنلاین به بورس آغاز شد، این تلاش زمانی شکل جدی تر به خود گرفت که بازدهی بورس 
به طرز عجیبی بالا رفت، رونق این بازار باعث شد از اوایل امسال برخی از استارت آپ های 
کشور اعلام کنند که به زودی حضور در بورس را تجربه خواهند کرد، حتی جلساتی نیز 
پیرو همین موضوع با وزیر اقتصاد برگزار ش��د که ماحصل آن رضایت بخش بود که خبر 
از حضور بدون مش��کل استارت آپ ها به بورس می داد. اواخر بهار امسال وزیر ارتباطات 
درباره حضور استارتاپ ها در بورس صحبت کرد. »محمدجواد آذری جهرمی« با اشاره 
به این مس��ئله که حضور شرکت های استارت آپی می تواند مشکلات اقتصادی بخش را 
مرتفع کند، گفت: در بازار بورس دو مدل ش��رکت داریم. یکی ش��رکت های حوزه تلکام 
که مش��کل خاصی برای حضور در بورس ندارند، مانند ش��رکت ملی مخابرات و همراه 
اول که درحال حاضر در بورس فعال هس��تند. ش��رکت هایی مانند آسیاتک و شاتل نیز 
در حال تلاش برای ورود به بازار بورس هستند، در حوزه فناوری اطلاعات شرکت های 
اس��تارتاپی مانند اسنپ و تپسی که بزرگ ش��ده اند و اکنون پیشران این حوزه هستند 
برای حضور در بورس علاقه مند هس��تند چرا که این کار ش��فافیت نظام ارزش گذاری و 
تامین منابع مالی آنها را مشخص می کند، اما از آن جا که مشکلاتی در شناسایی ارزش 
دارایی های آنها وجود دارد، ورودش��ان به بورس با تاخیر همراه شده است. پرونده های 
آنها آماده و حمایت خوبی نیز صورت گرفته است.« تقریبا با گذشت 6 ماه از صحبت های 
وزیر ارتباطات و امیرناظمی رئیس س��ازمان فناوری اطلاع��ات درباره ضرورت حضور 
استارتاپ ها در بورس، یک اس��تارت آپ حوزه حمل ونقل اینترنتی توانست مشکلاتی 
که برای ورود به بورس داش��ت را پش��ت س��ر بگذارد و به این عرصه ورود کند. ورود این 
اس��تارتاپ به فرابورس، توسط رئیس اتاق بازرگانی تهران در توییتر اعلام شد، مسعود 
خوانس��اری در توئیت خود نوشت: نماد تپسی به عنوان نخستین شرکت استارتاپی به 
زودی بر تابلو فرابورس جای می گیرد. این شرکت، نخستین شرکت استارتاپی از میان 
چهار شرکتی است که پیش از این نامشان به عنوان شرکت های آماده حضور در بورس 
به گوش می رسید. شهریور ماه رئیس مرکز فناوری اطلاعات و توسعه اقتصاد هوشمند 
وزارت امور اقتصاد و دارایی اعلام کرد پذیرش استارتاپ ها در بورس منتظر شکل گیری 
و نهایی شدن »بازار هدف« در فرابورس است. حالا با انتشار خبر ورود تپسی به بورس، 

به نظر می رسد که بازار هدف شکل گرفته و نهایی شده است.
تشویق سرمایه گذاران برای حضور در بازار بورس �

 امیر ناظمی، معاون وزیر ارتباطات نیز صبح امروز در توئیتر خود نوشت: ورود تپسی به 
بازار سرمایه نشانه ای خوب برای سرمایه گذاران، خصوصا صندوق های سرمایه گذاری 
جسورانه اس��ت که می تواند آنها را به سرمایه گذاری در اکوسیستم استارت آپی کشور 
تشویق کند. او در پست اینستاگرامی خود به همراهی ویژه وزیر ارتباطات، وزیر اقتصاد، 
معاون علمی ریاست جمهوری و رئیس صندوق نوآوری برای ورود نخستین استارت آپ 

به بازار بورس اشاره و از آنها تشکر کرد.
زمستان؛ آغازی تازه برای استارت آپ های کشور �

پیش بینی میلاد منش��ی پور، مدیرعامل این ش��رکت حمل ونقل اینترنتی زمستان 
را آغ��از فعالیت این مجموعه ب��ر تابلوی فرابورس می داند. نماد تپس��ی روی تابلو دوم 
فرابورس که در واقع تابلو اصلی فرابورس است قرار می گیرد نه تابلو هدف، این تابلو برای 

استارتاپ های کوچک و متوسط مناسب است.
چرا شرکت ها وارد بورس می شوند؟ �

یکی از اصلی ترین دلایلی که ش��رکت ها را به سمت حضور در بورس تشویق می کند 
جذب س��رمایه برای توسعه بازار کارشان است، نخس��تین استارت آپ ایرانی حاضر در 
بورس نیز دقیقا با همین هدف وارد شده است، به اعتقاد مدیرعامل این مجموعه، اتصال 
ای��ن بخ��ش از صنعت نوآوری - در یک دهه آینده به بزرگ ترین صنعت کش��ور تبدیل 
می شود- با بدنه اصلی اقتصاد می تواند پیشرفت های قابل توجهی برای کشور به همراه 

داشته باشد.

بهترینفرصت
برایخریدسهامدربورساست

یک کارش��ناس بازار س��رمایه معتقد است: اکنون بهترین زمان برای ورود سرمایه  به 
بازار بورس و خرید س��هام اس��ت، زیرا قیمت های ایجاد شده در سهام مناسب و به نفع 
س��هامداران خواهد بود. عرفان هودی در گفت وگو با ایرنا به علت بازگش��ت ش��اخص 
بورس به روند صعودی اش��اره کرد و افزود: بازار سهام از آخرین روز معاملات هفته سوم 
آذرماه به مدار صعودی خود بازگش��ت و هفته گذشته بازاری سراسر مثبت را پشت سر 
گذاش��ت. وی گفت: برخی کارشناسان نگران بازگشایی نمادهایی مانند شستا در بازار 
بودند، اما همزمان با بازگش��ایی نماد آن اتفاق منفی در بازار رخ نداد و ش��اهد معاملات 
مثبت در بازار بودیم. هودی به عوامل تاثیرگذار در روند صعودی ش��اخص بورس اشاره 
کرد و ادامه داد: با توجه به اینکه نرخ بیشتر سهام در بازار به کف قیمتی و پایین ترین حد 
خود رسیده، اکنون از آمادگی لازم برای رشد برخوردارند که این موضوع موجب ایجاد 
موقعیت مناسب برای افرادی که به دنبال خرید سهام در بازار بودند، شد. این کارشناس 
بازار سرمایه با بیان اینکه وجود رکود و روند منفی در بازارهای موازی در بازگشت روند 
صعودی به معاملات بورس بی تاثیر نبوده، خاطرنشان کرد: قرار گرفتن بازارهایی مانند 
دلار و طلا در مس��یر نزولی، پایان یافتن ش��ایعه های افزایش نرخ س��ود بانکی که در دو 
ماه اخیر مطرح ش��ده بود، تکذیب آن از سوی مس��ئولان بانکی و ایجاد ثبات نرخ سود 
بانکی باعث ایجاد خوش بینی به روند بازار س��هام ش��د. وی تاکید کرد: سهامداران باید 
این موضوع را مدنظر قرار دهند که روند مثبت شاخص بورس همانند چند ماه نخست 
س��ال نیست، شیب صعودی که اکنون در بازار ایجاد شده است یک شیب صعودی کند 
خواهد بود که ممکن است به صورت روزانه 1.5 درصد رشد با خود به همراه داشته باشد.

هودی اضافه کرد: از این به بعد در طول هفته در بازار ش��اهد هس��تیم که به ازای دو 
روز رون��د مثبت در معاملات، در روزهای دیگر روند بازار در مس��یر منفی قرار می گیرد 
اما س��هامداران باید این موض��وع را مدنظر قرار دهند که کلیت بازار مثبت اس��ت. این 
کارش��ناس بازار س��رمایه خاطرنش��ان کرد: در صورت��ی که س��رمایه گذاران به دنبال 
س��رمایه گذاری در بورس هس��تند، اکنون بهترین زمان برای ورود سرمایه هایشان به 
بازار است، زیرا قیمت های ایجاد شده در سهام مناسب و به نفع سهامداران خواهد بود.

اخبار
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